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سرمقاله

ضرورت افزایش 
سرمایه گذاری در تولید

تولیــد و صنعــت چــرخ 
اقتصــاد کشــور را مــی 
چرخاند. در صــورت بروز 
هر گونــه مشــکل و مانع، 
رشد تولید و رونق صنعت کاهش خواهد یافت و 
این موضوع به ضرر رشــد اقتصادی است. برق و 
انرژی یکی از مهم ترین و حتی اصلی ترین لازمه 
چرخش چرخ تولید و صنعت اســت. در صورت 
عدم تامین برق صنایع، تولید متوقف می شود و 
خسارات زیادی به کشور وارد خواهد شد. جبران 
این خسارات زمان بر اســت و نمی توان گفت با 
 ادامه فعالی صنایع در کوتاه مدت این خســارات 

جبران می شود... 

  علی قنبری، اقتصاددان
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وزیر ارتباطات خبر داد:

اتصال ۹۵ درصد 
دستگاه ها به پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند

برق مورد نیاز 580 هزار واحد صنعتی تامین خواهد شد

تامین برق صنایع بدون محدودیت
صفحه3
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 وام  مسکن  نخبگان   یک   میلیارد   تومان   شد
وزیر   راه   و   شهرسازی:

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات گفت: یکی از 
اقدامات مهم ۲۰ ماه گذشته که حاصل کارِ گروهی 
همه دستگاه ها است،  راه اندازی پنجره ملیّ خدمات 
دولت هوشمند است که تاکنون بیش از ۹۵ درصد 
دستگاه ها متصل شــده اند. شــکل گیری دولت 
هوشمند از جمله اهداف مهم دولت سیزدهم است و 
به خدمتی هوشمند گفته می شود که بدون مراجعه 
حضوری، به صورت برخط و بدون ارســال هرگونه 
مدرکی قابل دریافت باشــد که این مورد آخر کار 
سختی است و نیازمند اتصال بانک های اطلاعاتی 
همه دستگاه های دولتی به همدیگر است تا اطلاعات 
خود را با هم به اشــتراک بگذارند. در راستای ارائه 
خدمات دولت به صورت هوشمند، دولت سیزدهم 
گام های بلندی برداشته و آن را به یک تکلیف قانونی 
برای همه دســتگاه ها تبدیل کرد. بر اساس قانون 
بودجه سال ۱۴۰۱، همه دستگاه های اجرایی کشور 
که دارای خدمات عمومی هستند مکلف شدند که سه 
فعالیت انجام دهند؛ اول اینکه پنجره واحد خدمات 
هوشمند خود را راه اندازی کنند تا مردم از مراجعه به 
سامانه های متعدد آنها خودداری کنند، دوم حداقل 
یک ســوم از خدمات پرکاربرد خــود را به صورت 
هوشمند از طریق پنجره واحد خود ارائه دهند و سوم 
پنجره خدمات خود را به »پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند« متصل کنند؛ البته دستگاه ها دو تکلیف 
اول را باید تا پایان شهریورماه به سرانجام می رساندند.

وزارت ارتباطات هشــت ماه زودتر از مهلت قانونی 
»پنجره ملی خدمات دولت هوشمند« را راه اندازی 
کرد و تا شهریورماه از مجموع حدود ۱۵۰ دستگاهی 
که خدمــات عمومی ملی دارند و مشــمول قانون 

هستند، بیش از ۴۰ دستگاه به...

اجتماعی

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری شهرداری تهران از 
افزایش سطح اختیارات مالی شهرداران مناطق برای 
اجرای پروژه های مشارکتی خبر داد. نوید خاصه باف 
در خصوص افزایش اختیارات شهرداری های مناطق در 
حوزه سرمایه گذاری، گفت: از گذشته تاکنون هر پروژه 
مشارکتی حتی پروژه های کوچک مقیاس که در مناطق 
اجرایی می شد باید مجوز سازمان سرمایه گذاری را اخذ 
می کرد، بگونه ای که بعد از بررسی پروژه در سازمان،  به 
شهرداران مناطق تفویض اختیار می کردیم که نسبت 
به جذب مشارکت و سرمایه گذاری اقدام کنند. وی با 
بیان اینکه تعداد مناطق بالا و حجم پروژه های ارسالی 
به سازمان سرمایه گذاری به قدری زیاد بود که بررسی 
پرونده پروژه ها ماه ها زمان می برد و این مسئله موجب 
بروز مشکلاتی شده بود، تصریح کرد: بر همین اساس 
با استناد به تبصره های قانون بودجه ۱۴۰۲ شهرداری 
تهران، اختیاراتی برای شهرداران مناطق در حوزه پروژه 
های مشارکتی در نظر گرفته شد و مبالغ اختیاری آنها 

را اصلاح کردیم. به گفته خاصه باف، بر این اساس برای 
پروژه های مشارکتی تا سقف ۴۰۰۰ میلیارد تومان باید 
سازمان ســرمایه گذاری مجوزهای لازم را ارائه کند، 
پروژه های بین ۴۰۰۰ تا۸۰۰۰ میلیارد هم می بایست 
در کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر بررسی شود 
و در مورد پروژه های با بیش از ۸۰۰۰ میلیارد تومان نیز 
باید در صحن علنی شورای شهر برای آنها تصمیم گیری 
شود. مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری شهرداری تهران 
با تاکید بر اینکه ارائه مجوز برای پروژه های مشارکتی تا 
سقف۴۰۰۰ میلیارد تومان در حوزه اختیارات سازمان 
سرمایه گذاری است، افزود: برای اینکه شهرداری های 
مناطق در اجرای پروژه های مشــارکتی خود معطل 
نشوند سطح اختیارات آنها را بالا بردیم، بگونه ای که 
پروژه ها تا سقف ۱۰۰ میلیارد تومان آورده شریک، می 
تواند در مناطق و پس از انجام بررسی های لازم با حضور 
نماینده سازمان سرمایه گذاری در همان منطقه تعیین 

تکلیف شود.

رییس سازمان صداوسیما از »مردم« و »هنرمندان« 
به عنوان دو عنصر مکمل »رســانه ملی« یاد کرد 
و گفت: تلویزیون شــکل گرفته از دو عنصر مردم و 
پیام آفرینان )هنرمندان( است. رسانه ملی دست ما 
به امانت سپرده شده است و بر این اساس باید به آن 

توجه خاص شود.
پیمان جبلی به پرســش هایی درباره ی واکنش ها 
به اظهارات اخیرش درباره ی برخی سلبریتی ها و 
وضعیت پروژه های الف ویژه سازمان به تبع بودجه ی 
اختصاص یافته به صداوسیما، پاسخ گفت.سخنان 
اخیرا رییس سازمان صداوســیما درباره ی برخی 
هنرمندان که در دانشگاه امام صادق )ع( و در پاسخ 
به پرســش عده ای از دانشجویان شکل گرفت، در 
روزهای گذشته واکنش های متفاوتی را به دنبال 

داشته است.
حالا ایســنا در گفت وگویی با پیمــان جبلی، این 
پرسش را با رییس ســازمان صداوسیما در میان 
گذاشته است که آیا نگاه جدید مطرح شده توسط 
وی، به تبع شرایط با آنچه در بدو ورود به رسانه ملی 
عنوان کرده، تفاوت کرده است؟ که وی توضیح داد: 
به هیچ وجه این گونه نیســت. قبلا هم این نکته را 
گفته ام که تلویزیون شکل گرفته از دو عنصر مردم و 
پیام آفرینان )هنرمندان( است. بر این اساس به آنچه 
درباره ی انتظارات جامعه ایرانی از ما )رسانه ملی( 
گفته ام و همچنین این نکته که رسانه ملی در دست 
ما به امانت سپرده شده است، باید توجه خاص شود. 
باید به مردم و نیازهایشان، ارزش هایشان، تاریخ و 
فرهنگشان توجه شود. هنرمندان هم باید در خدمت 
به مردم باشند. مردم و هنرمندان دو عنصر مکمل 
رسانه هســتند. هنرمندان هم افراد بسیار وفادار و 
امانتداری هستند که به ذائقه، نیازها و ارزش های 
مردم توجه دارند. همیشه گفته ام، درِ رسانه ملی به 
روی آنها باز است. درِ صداوسیما به روی هنرمندان، 
عوامل تولید، تمام کارگردانان توانمند مجموعه های 
نمایشی و غیره باز است. نکته ای که قید کردم این 
بود که اگر کسی خودش نخواهد از این ظرفیت ها و 
ارزش های مردم استفاده کند، تصمیم با خودش 

بوده است.  
رییس سازمان صداوسیما ســپس تاکید کرد که 
صحبت هایش هیچ مغایرتی با قبل نداشته است و در 
این زمینه بیان کرد: همیشه این را تکرار کرده ام که 
رسانه ملی امانتِ مردم نزد ماست و مردم نمی پذیرند 
که ما به این امانت، خدایی ناکرده بی توجهی کنیم. 
مردم همین انتظار را از همــه دارند؛ از هنرمندان، 
رسانه و مجموعه تصمیم گیران؛ اینکه به ارزش ها و 
امانت های مردم، تاریخ و فرهنگشان توجه ویژه شود.  
پیمان جبلی درباره نگاهش به واکنش هایی که بعضا 
درباره سخنانش اتفاق می افتد، نیز گفت: به هر حال 
نوع کار در رسانه ملی اینگونه است که با عموم مردم 
و افکار عمومی سر و کار دارد. واکنش هایی هم که 

اتفاق می افتد، برای ما کاملا طبیعی است و خیلی 
ذهنمان را به این واکنش ها مشغول نمی کنیم.

رییس صداوسیما سپس در پاسخ به پرسش دیگر 
ایسنا درباره ی ساخت پروژه هایی که از سوی وی 
نیازمند حمایت ویژه دولت و مجلس عنوان شده 
است، گفت: لازم می دانم از همراهی دستگاه های 
مختلف، به ویژه مجلس شورای اسلامی و همچنین 
دولت تشــکر کنم اما آنچه گفتم درخواســت و 
خواهش عموم جامعه ماســت. مــردم ما در حال 
حاضر به حوزه های ســرگرمی فاخر و هدفمند و 
به ویژه مجموعه های نمایشی تلویزیونی نیاز دارند 
و ما متناسب با همین نیازها و ذائقه ها، اهدافمان را 
دنبال می کنیم و حتما باید دستمان برای کارهای 

نمایشی پرُ باشد.
جبلی تصریح کرد: حمایتی که تاکنون از ساخت 
پروژه های نمایشی صورت گرفته است، حمایتی 
طبیعی و معمولی بوده است اما ما به چیزی فراتر از 
حمایت معمولی نیازمندیم؛ هم در تصویب بودجه 
و هم در تخصیص بودجه و این دو، هرکدام مسئله 
مجزایی است. دوستان ما در مجلس و دولت زحماتی 
کشیدند و بودجه ای در قانون امسال تصویب کردند 
اما آنچه ما نیاز داریم به آن توجه بیشــتری شود، 
تخصیص کامل بودجه ای اســت که تصویب شده 
است تا ما بتوانیم کارهای نمایشــی را با سرعت و 
قدرت بیشتری شروع کنیم، به جریان بیندازیم و 

به پایان ببریم.
رییس صداوسیما در ادامه صحبت هایش با موضوع 
بودجه رســانه ملی، تاکید کرد: این حمایت ها به 
شدت مورد نیاز ماســت که هم در دولت و هم در 
مجلس در بحث تخصیص بودجه ی مجموعه های 
نمایشی این اتفاق بیفتد. دولت فعلی در تخصیص 
بودجه  مجموعه های نمایشی حمایت قابل توجهی 
را داشــتند اما همچنان نیازمند آن هستیم که به 
تولیدات سرگرمی و نمایشــی به عنوان یک حوزه 
راهبردی توجه شود و نه یک حوزه معمولی و عادی.

جبلی ســپس خاطرنشــان کرد: امیدواریم این 
حمایت ها استمرار پیدا کند و تعداد بسیار زیادی 
از طرح ها و فیلمنامه هایی که آماده رفتن به مرحله 
تولید هستند، با مشکلات پشتیبانی بودجه ای در 

آرشیو سیمافیلم و حوزه سیما باقی نمانند.
رییس سازمان صداوسیما که در پشت صحنه سریال 
»فراری« با نام قبلی »هادی« حاضر شده بود، درباره 
ساخت سریال هایی با مضمون مدافعان حرم، توضیح 
داد: دوستان ما در سیمافیلم و در مرکز فیلمنامه 
سیما، طرح ها و فیلمنامه های متعددی را در دست 
بررسی و اجرا دارند که مجموعه ای از این طرح ها 
به موضوع دفاع از حرم و دفاع از امنیت برمی گردد. 
داستان این ســریال ها برگرفته از قصه های واقعی 
است که برای قهرمانان ما اتفاق افتاده و به تدریج این 

طرح ها و ایده ها وارد مرحله تولید می شود.

رئیس جمهور با اشــاره به تغییر ســاعت کار ادارات، 
اقناع سازی افکار عمومی در خصوص اهداف و ثمرات 
این تصمیم را امری مهم و موثــر در همراهی مردم با 
اجرای آن دانســت. سید ابراهیم رئیســی با اشاره به 
بیانات رهبر انقلاب در مراسم سالگرد ارتحال حضرت 
امام خمینی )ره( در تحلیل »مسئله انقلاب اسلامی و 
ضرورت های امروز کشور«، »ایمان و امید« را دو مؤلفه 
مهم در قدرت آفرینی دانســت و گفت: وظیفه ارکان 
حاکمیت از جمله دولت این اســت که با تصمیمات 
و اقدامات به موقع و ســنجیده در اداره امور کشــور، 
به ویژه در زمینه گشودن گره زندگی مردم، به جامعه 
امید دهند. رئیس جمهور همچنین با اشاره به تغییر 
ساعت کار ادارات، اقناع سازی افکار عمومی در خصوص 
اهداف و ثمرات این تصمیم را امــری مهم و موثر در 
همراهی مردم با اجرای آن دانست. رئیسی در ادامه با 
اشاره به گزارش وزیر امور خارجه در خصوص آخرین 
وضعیت اجرای توافق نامه های جمهوری اسلامی با دیگر 

کشورها، لزوم فعال تر شدن کمیسیون های مشترک به 
منظور پیگیری و به ثمر رسیدن این توافقات را مورد 
تأکید قرار داد. رئیسی با تبریک هفته محیط زیست 
و قدردانی از زحمات و تلاش های محیط بانان کشور، 
جایگاه محیط زیســت در قانون را با اهمیت توصیف 
و بر ضــرورت اتخاذ تصمیمات لازم برای ســازگاری 
ملاحظات محیط زیستی و برنامه های توسعه ای کشور 
تاکید کرد. رئیس جمهور همچنین با تبریک قهرمانی 
و افتخارآفرینی ورزشکاران به ویژه بانوان ورزشکار در 
ماه های اخیر که پرچم جمهوری اســلامی ایران را در 
رقابت های جهانی به اهتــزاز درآوردند، از وزیر ورزش 
خواست ضمن قدردانی از ورزشکاران مدال آور، زمینه و 
امکانات لازم برای تداوم هر چه بیشتر افتخار آفرینی ها 
را فراهم کند. ارائه گزارش از لایحه دو فوریتی اساسنامه 
سازمان توسعه سواحل مکران و تاکید رئیس جمهور بر 
کار جهادی برای توسعه جهشی منطقه مکران از دیگر 

موارد مطرح شده در جلسه امروز هیئت دولت بود.

ســخنگوی قوه قضاییه گفت: ما معتقدیم که پنجه 
افکندن در برابر فساد و خشکاندن ریشه های فساد در 
جامعه می تواند به امید افزایی و ارتقای اعتماد عمومی 
مردم منجر شود. مسعود ستایشی در نشست خبری 
ضمن تسلیت فرارسیدن سالروز ارتحال امام )ره( و قیام 
۱۵ خرداد  گفت: امام )ره( سنبل تحقق وعده الهی مبنی 
بر نصرت و یاری رساندن به برپاکنندگان حق بود. رهبر 
کبیر انقلاب با دست خالی از تجهیزات مادی و با تکیه 
بر ایمان و عمل صالح توده های میلیونی ملت مظلوم 
ایران جنبش عظیمی به پا ساخت و موتور محرک آن 

امیدواری مظلومین و غلبه بر چپاولگران بود.
وی افزود: امروز برنامه دشــمن آن است تا با انسجام 
انواع ابزارها و به کارگیری ترفندها امید و ایمان ملی در 
جامعه کاسته شود؛ لذا  دستگاه های حاکمیتی خود 
را موظف می دانند با برنامه ریزی منسجم با این هدف 

دشمن مقابله کنند.
ستایشی ادامه داد: امروز قوه قضاییه معتقد است در 
داخل کشور و میان مســئولان و آحاد جامعه جبهه 
واحد تشکیل شده تا با به کارگیری مدیریت انقلابی، 
اعتمادزدایی دشمن را سد کند. ما معتقدیم که پنجه 
افکندن در برابر فساد و خشکاندن ریشه های فساد در 
جامعه می تواند به امید افزایی و ارتقای اعتماد عمومی 
مردم منجر شود. ما معتقدیم تحقق عدالت می تواند 

امید را در جامعه به نسل جدید تسری دهد.
ستایشی همچنین گفت: بازگشــت اسدالله اسدی 
دیپلمات پرافتخار کشور مان را تبریک می گویم. وی 
ادامه داد: معتقد هستیم اسد الله اسدی و حمید نوری 
مطلقاً بی گناه هستند و برای برقراری امنیت بشریت 
اهتمام ورزیده اند.روند برخورد جمهوری اسلامی ایران 
با محکومان و متهمان صبورانه، مهربانانه و مطابق با 

حقوق بشر بوده است و برخلاف دروغ های رسانه ای 
است که انواع شــکنجه ها را در قلب اروپا نمی بینند 
اما در صدد شایعه پراکنی درباره زندانیان داخل ایران 
هستند. سخنگوی قوه قضائیه اظهار کرد: چه مرگی 
برای جوامع مدعی حقوق بشر مستولی شده است 
که انســانی بیش از هزار روز در زندان انفرادی بدون 
دسترسی به حقوق زندانی و انسانی محدود شود و در 
این حال صدایی از مراجع مدعی بلند نمی شود و باید 
پرسید چرا پس از ماجرای تأسف وار برای حمید نوری 
جوامع اروپایی سکوت کرده اند. حق مظلوم گرفتنی 
است و ان شــاءالله به زودی زود شاهد آزادی حمید 

نوری و سایر زندانیان خواهیم بود.
وی در پاسخ به سوالی درباره استخدام نیروهای شورای 
حل اختلاف گفت: مطلع شدیم که لایحه ای در ارتباط 
با تثبیت هرچه بهتر وضعیت این مجموعه ارزشی در 
مجلس تصویب شده و به شورای نگهبان ارسال شده 

است و منتظریم که نتیجه کار چه خواهد شد.
وی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده 
سرقت از صندوق امانات بانک ملی گفت: این پرونده 
واجد حساسیت خاصی است. محتویات این پرونده ۱۴ 
هزار صفحه است . ۲۸ متهم دارد و اتهام آنها مشارکت 
در سرقت حدی و تخریب اموال دولتی و تحصیل مال 

نامشروع و پولشویی است.
وی افزود: بازگشــت مجرمان به جامعه با مقدماتی 
همراه است و دســتگاه های ذی مدخل به صورت 
فعالانه باید در این زمینه مشارکت کنند. استفاده موثر 
از مجازات های جایگزین حبس و  استخدام ظرفیت 
ها و مشــارکت شهری و تشــویق قضات در اجرای 
مجازات های  جایگزین حبس و حرفه آموزی زندانیان 

و... در این زمینه موثر است.

رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک با بیان اینکه 
با چالش جوانی جمعیت مواجه ایم، از خانواده محور 
نبودن تغییر ســاعت آغاز به کار ادارات انتقاد کرد و 
گفت: ماموریت تربیتی اصلی سازمان، کیفیت »نسل« 
است. سیاست هایی همانند تغییرساعت آغاز به کار 
ادارات آنچنان که انتظار می رود خانواده محور نیست.

مجتبی همتی فر اظهار کرد: بایــد بیان کرد که چه 
تدبیری برای والدین شــاغل به ویژه مادران شاغل و 
محصل که باید ۶ صبح به محل کار بروند اندیشیده 
شده است؟ وی تصریح کرد: تصمیم گرفته شد در سه 
ماهه اوج گرما ساعت ادارات تغییر کند. من از اینکه 
چقدر خانواده محوری در این سیاست لحاظ شده، بی 
اطلاع هستم اما شواهد نشان می دهد توجه لازم به این 

مساله نشده است.
رئیس سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک افزود: در 
خصوص بخش پیش دبســتانی که سال تحصیلی 
تمام شده است، اما ما در آیین نامه ها برای مراکزی 
که خدمات تربیتی ارائه می  دهند یا کمک مراقبت 
ارائه می دهند ابلاغ کردیم که سقف زمان را مراکز باید 
رعایت کنند، با این وجود هنوز توصیه ای نکردیم چون 
تکلیف کشور در این بخش هنوز مشخص نیست. باید 
در قوانین بالا دست این مساله حل شود تا ما در قوانین 

پایین دست اینها را اعمال کنیم.
همتی فر در عین حال توضیح داد: هرچند آغاز کار از 
ساعت ۶ صبح دشواری هایی را دارد اما دیدگاه من این 
است که ادارات با جدی گرفتن ایجاد کودکستان ها در 
جوار ادارات موضوع ماده ۲۲ قانون جوانی جمعیت، 

می توانند بخشی از این مساله را حل کنند.
وی در بخش دیگر سخنان خود با بیان اینکه سامانه 
الکترونیکی سازمان تعلیم و تربیت کودک طراحی 
شده است، گفت: پروژه تطبیق مجوزها با این سامانه 

اختصاصی سازمان راه اندازی شد و از این طریق حدود 
۲۷ هزار کودکستان پرونده تشکیل داده اند و صدور 
مجوزهای جدید اتفاق افتاده است. ۲۶ هزار و ۸۰۰ 
کودکستان فعال داریم که تشکیل پرونده داده اند و 
احتمالا در بازه تعیین شده برای تکمیل پرونده ها به 

حدود ۳۰ هزار پرونده خواهیم رسید.
رییس ســازمان تعلیم و تربیت کودک با اشــاره به 
فرآیند دو ساله تشکیل سازمان ملی تعلیم و تربیت 
کودک، ادامه داد: در این دو ســال اقدامات را گام به 
گام شروع کردیم. پس از اســتقرار دولت سیزدهم 
این کار با سرعت بیشــتری طی شد. در حال حاضر 
زیرساخت هایی را برای ســاماندهی مجوزها فراهم 

کردیم.
همتی فر عنوان کرد: پیش از این نگاه تربیتی وجود 
داشت که عمدتا مراقبتی بود درحالی که این سازمان 
به عنوان سازمانی تربیتی و پرورشی باید مورد توجه 
قرار گیرد. تغییر شاخص ها و استانداردها و آیین نامه ها 
باید با نگاه تربیتی شکل می گرفت و این امر زمان بر بود 

تا بخشی از آیین نامه اصلی تدوین و ابلاغ شد.
وی همچنین در پاســخ بــه ســوالی در خصوص 
شهریه های دریافتی از سوی کودکستان ها، با اشاره 
به تصمیمی که در شورای برنامه ریزی و نظارت تعلیم 
و تربیت در استان ها برای شهریه ها گرفته اند، توضیح 
داد: از ابتدای مهر ۱۴۰۱ تا پایان شــهریور ۱۴۰۲، 
کودکستان ها می توانند تا سقف ۴۰ درصد بر اساس 
رقم پایه سال قبل خود شهریه دریافت کنند. علت این 
تصمیم نیز آن بود که برخی استان ها پایه ضعیف تری 
داشتند. با این حال اما برخی مراکز شاید سرخودانه 
برای افزایش شهریه با این استدلال که هزینه نیروی 
انسانی افزایش داشته است، اقدام کرده باشند که این 

کار غیر قانونی است.

تاکید بر اقناع افکار عمومی درباره ثمرات تغییر ساعت کارافزایش اختیارات مالی شهرداران پایتخت

آخرین وضعیت پرونده سرقت از صندوق امانات بانک ملی
افزایش شهریه مهدهای کودک غیرقانونی است

سياسیفرهنگی 

درِ رسانه ملی به روی هنرمندان باز است



اقتصاد2
ایران

بانک جهانی اعلام کرد:
رشد ۲.۲ درصدی اقتصاد ایران 

در سال جاری
بانک جهانی در جدیدترین گزارش خود رشد ۲.۲ 
درصدی را برای اقتصاد ایران در سال ۲۰۲۳ پیش 
بینی کرد که با وجود تداوم تحریم ها بیشتر از متوسط 
رشد پیش بینی شده برای اقتصاد جهانی در این سال 
خواهد بود. بانک جهانی در جدیدترین گزارش خود 
موسوم به دورنماهای اقتصادی جهان هشدار داده 
است سیاست های ضد تورمی بانک های مرکزی دنیا 
در سال ۲۰۲۳ باعث افت قابل توجه رشد اقتصادی 
کشورها در این سال خواهد شد. این نهاد بین المللی 
پیش بینی کرده است در اثر سیاست های انقباضی 
پولی کشورها در سال جاری میلادی متوسط رشد 
اقتصادی دنیا از ۳.۱ درصد در ســال ۲۰۲۲ به ۲.۱ 

درصد در این سال کاهش خواهد یافت.
بانک جهانی در این گزارش جدید ارقام پیش بینی 
شده خود از رشــد اقتصادی کشورهای بسیاری 
در سال ۲۰۲۳ را کاهش داده است. بر اساس این 
گزارش، تورم همچنان به عنوان مشکلی در اقتصاد 
جهانی باقی خواهد ماند اما انتظار می رود با کاهش 
تقاضا و پایین آمدن قیمت کالاها رو به بهبود برود.

کاهش رشد اقتصادی جهان در سال ۲۰۲۳ مربوط 
به افت فعالیت های اقتصادی در کشورهای توسعه 
یافته خواهد بود. این کشورها که در سال ۲۰۲۲ 
رشد اقتصادی ۲.۶ درصدی را تجربه کرده بودند 
در سال ۲۰۲۳ رشدی بیشتر از ۰.۷ درصد نخواهند 
داشت که حدود یک چهارم رشد اقتصادی سال قبل 
آنها است؛ اما کشورهای در حال توسعه که در سال 
گذشته رشد ۳.۷ درصدی داشته اند در سال ۲۰۲۳ 
رشد ۴ درصدی را تجربه خواهند کرد که بیشتر از 
سال قبل است. رشد اقتصادی آمریکا امسال حدوداً 
نصف می شود و از ۲.۱ درصد در سال ۲۰۲۲ به ۱.۱ 
درصد در سال جاری خواهد رسید. منطقه یورو به 
رکود نزدیک تر می شود و به رشد ۰.۴ درصدی در 
سال ۲۰۲۳ بسنده خواهد کرد. این منطقه در سال 

۲۰۲۲ رشد ۳.۵ درصدی داشته است.
چین که در سال قبل رشــد ۳ درصدی داشته در 
سال جاری میلادی با رشد قابل توجه ۵.۶ درصدی 
مواجه خواهد شد. روسیه که درگیر جنگ اوکراین 
است وضعیت بهتری نسبت به سال قبل خواهد 
داشت و با رشد منفی ۰.۲ درصدی مواجه می شود. 
این کشور در سال قبل رشد اقتصادی منفی ۲.۱ 

درصدی را تجربه کرده بود.
اما رشد اقتصادی ترکیه با کاهش نسبت به سال 
قبل به ۳.۲ درصد می رسد. ترکیه در سال قبل ۵.۶ 
درصد رشد کرده بود. رشد اقتصادی عربستان نیز 
تقریباً یک چهارم خواهد شد و از ۸.۷ درصد در سال 

قبل به ۲.۲ درصد طی سال جاری می رسد.
بانک جهانی همچنین در ارزیابی خود از وضعیت 
اقتصادی ایران انتظار دارد ایران در ســال جاری 
رشد اقتصادی ۲.۲ درصدی را تجربه کند که برابر 
با متوسط رشد اقتصادی کشــورهای خاورمیانه 
و شمال آفریقا در این ســال است. متوسط رشد 
اقتصادهای خاورمیانه و شمال آفریقا در سال ۲۰۲۲ 
بالغ بر ۵.۹ درصد بــوده که بنا بر پیش بینی بانک 
جهانی این رقم در سال ۲۰۲۳ به ۲.۲ درصد کاهش 
خواهد یافت. بر اساس برآورد بانک جهانی، اقتصاد 
ایران در سال ۲۰۲۲ رشد اقتصادی ۲.۹ درصدی 
داشته اســت. پیش بینی بانک جهانی در گزارش 
جدید خود از رشد اقتصادی ایران در سال ۲۰۲۳ 

نسبت به گزارش ماه ژانویه تغییری نداشته است.
این گزارش همچنین متوسط قیمت نفت در سال 
۲۰۲۳ را ۸۰ دلار پیش بینی کرده است. در سال 
گذشته متوسط قیمت نفت به ۹۹.۸ دلار رسیده 
بود. افت حدود ۲۰ دلاری قیمت نفت در ســال 
۲۰۲۳ عاملی اســت که بانک جهانی را واداشته 
پیش بینی خود از رشــد اقتصادهای نفتی مثل 

عربستان در این سال را به شدت کاهش دهد.

خبر

اگرچه برخی کاهش قیمت 
مســکن در روزهای اخیر 
را به دلیل سیاســت هایی 
همچون مالیــات بر خانه 
های خالی عنوان می کنند، 
اما به نظر می رسد سیاست اعمال تثبیت ارزی دلیل 

اصلی کاهش قیمت ها در بازار مسکن باشد.
به گزارش تســنیم، بازار مســکن، همواره یکی از 
بازارهایی بوده است که مدیریت آن برای دولت ها 
از اهمیت بســیار بالایی برخوردار بوده است. سال 
هاســت در اقتصادی همچون اقتصاد ایران که با 
تورم های بالا دســت و پنجه نرم می کند، مسکن 
دیگر صرفاً یک کالای مصرفی محسوب نمی شود و 
مشخصا تبدیل به یک کالای سرمایه ای شده است 
و افراد سعی می کنند برای در امان ماندن از تورم، 

دارایی های خود را به ملک تبدیل کنند.
از طرفی با توجه به عدم تناســب عرضــه و تقاضایی 
که در این بازار خصوصــا در دهه ۹۰ بــه وجود آمد، 
قیمت مســکن حتی در برهــه هایی فراتــر از تورم 
عمومی کشــور بالا رفت به صورتی که در سال های 
 اخیر جهش های قیمت مسکن بسیار عجیب و خارج 

از قاعده شده است.

کاهش قیمت مسکن در خردادماه
اما در روز های اخیر بازار مسکن نیز همچون بازار 
ارز و خودرو، دچار رکود سنگین و همچنین کاهش 
قیمت ها شده اســت. به عنوان مثال بررسی های 
میدانی نشان می دهد در حال حاضر تمامی سرمایه 
گذاران از بازار مسکن شــهر جدید پردیس عقب 

نشــینی کرده اند و خریداران مصرفی نیز حضور 
پررنگی ندارند. همچنین بــه دنبال افت قیمت ها 
در بازار مسکن شــهر تهران، نرخ های پیشنهادی 
آپارتمان در شــهر های کرج، هشــتگرد، پرند و 
پردیس نیز با افت مواجه شده و مالکان برای آنکه 
واحد خود را به فروش برسانند بعضا در قیمت های 

جدید نیز تخفیفی می دهند.

طرح مالیات بر خانه های خالی، چندان 
موفق عمل نکرد

گفتنی است اگرچه برخی کارشناسان طرح اعمال 
مالیات بر خانه های خالی را علت عرضه ی خانه های 
خالی در بازار و به دنبال آن کاهش قیمت ها مطرح 

می کنند، اما باید خاطر نشان کرد که این طرح طبق 
گفته رئیس پیشین سازمان امور مالیاتی که مجری 
این طرح بود چندان موفق نبود. داوود منظور، رئیس 
سابق سازمان امور مالیاتی و رییس کنونی سازمان 
برنامه و بودجه در یکی از اظهارنظرهای خود درمورد 
شناســایی خانه های خالی و لوکس اعلام کرده بود: 
یکی از دلایلی که باعث شده مالیات خانه های خالی و 
خانه ها و خودروهای گران قیمت به طور کامل محقق 
نشود، ضعف اطلاعاتی است که سازمان امور مالیاتی 
باید از دستگاه های تولیدکننده اطلاعات دریافت کند.

همچنین از طرفــی میزان انــدک مالیات وصول 
شده از خانه های خالی نیز بر مدعای بالا صحه می 
 گذارد و ثابت می کند که اعمال سیاست مالیات بر 

خانه های خالی نمی تواند دلیل اصلی ریزش قیمت 
مسکن باشد.

سیاست تثبیت ارزی، حباب مسکن را 
کاهش داد

اما اگر بخواهیم به دنبال دلیل افت قیمت مســکن 
در این روزها بگردیم، قطعا باید ابتدا به دلایل ثبات 
نرخ ارز بپردازیم. لازم به ذکر است ریشه های ثبات 
نرخ ارز و آرام شدن نوسانات ارز در یک ماه اخیر نیز 
مشخصا ریشه در اعمال سیاست تثبیت ارزی بانک 
مرکزی دارد. مشــخص اســت که یکی از ابزار های 
مهم کنترل تورم، مدیریت نرخ ارز است، چرا که در 
اقتصادی مانند اقتصاد ایران که طی دهه ها وابستگی 
زیادی به دلار پیدا کرده اســت و بسیاری از کالا ها 
بر اســاس نرخ ارز قیمت گذاری می شوند، افزایش 
نرخ ارز ناگزیر به افزایش قیمت کالا ها و تورم منجر 
می شود. همچنین تجربه ی دهه ۹۰ و همچنین یکی 
دو سال اخیر به خوبی نشان داده است که تثبیت نرخ 
ارز )به عنوان محرک اصلی انتظارات تورمی(، رشد 

قیمت در سایر بازارهای دارایی را متوقف می کند.
گفتنی اســت بانک مرکزی با اتخاذ سه سیاست 
بازگشــت ارزهــای صادراتی با نرخ کشف شــده 
ارز، کاهش نرخ تســعیر جهت کشــف قیمت پایه 
محصولات عرضه شــده در بــورس کالا و واردات 
کالاهای اساسی با ارز ۲۸۵۰۰تومانی عملا توانسته 
افسار رشد نرخ ارز را بکشــد. بنابراین همانطور که 
بارها در اقتصاد ایران تجربه شده است، وقتی نرخ ارز 
تثبیت شده و در کانال نزولی قرار می گیرد مستقیما 
بر روی کاهش انتظارات تورمی تاثیرگذار است و با 
کاهش انتظارات تورمی، مشخصا قیمت سایر کالاها 

در بازار های موازی با کاهش همراه خواهد شد.

زور سیاست تثبیت ارزی به حباب مسکن هم رسید

کاهش حباب مسکن

مسکن ۲۰ درصد ارزان شد
دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان تهران 
گفت: با توجه بــه رکود فعلــی، قیمت های 
مســکن در مناطــق شــمالی و لوکــس 
 نشــین با افت ۱۰ تــا ۲۰ درصــدی روبرو 

شده است. 
ایرج رهبــر گفت: با توجه بــه کاهش قدرت 
خرید متقاضیان در بازار مســکن شاهد افت 
۱۰ تا ۲۰ درصدی قیمت ها در بازار مســکن 
به ویژه واحدهای لوکس هســتیم که همین 
موضوع باعث شــده که قیمت ها روند نزولی 

داشته باشند.
به گفته دبیر انجمن انبوه سازان مسکن استان 
تهران، رونــد نزولی قیمت هــا در واحدهای 
لوکس و مناطق شــمالی تهران باعث شــده 
که  قیمت های بازار مســکن در سایر مناطق 
و واحدهای با متراژ کوچک هم اثر گذار باشد 
به طوریکه شاهد شکسته شدن قیمت ها در 

برخی از این مناطق باشیم.
او با بیان اینکه بازار مسکن تنها با عرضه تولید 
و تقاضا به تعادل می رســد، گفت: با توجه به 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن در کشــور 
و روند پیشــرفت خوب این واحدها امیدوار 
هســتیم که در آینده این بازار به سمت رونق 

هدایت شود.

هشــدار بانک مرکزی درباره 
وجود دلارهای تقلبی 

بانک مرکزی به مردم درباره وجود دلارهای 
تقلبی در بــازار غیررســمی هشــدار داد و 
تأکید کرد: هموطنان بــه منظور جلوگیری 
از به خطر افتادن امــوال و دارایی های خود، 
بــرای انجام امــور و مصــارف ارزی صرفاً به 
 شــعب ارزی بانک ها و صرافی هــای مجاز 

مراجعه کنند.
بانک مرکزی با صدور اطلاعیــه ای به مردم 
هشدار داد: با توجه به پایش های انجام شده 
و بنا بر برخی اطلاعــات و اخبار واصله مبنی 
بر فروش دلارهای تقلبی در بازار غیررسمی 
و به تبع آن ایجاد زیان مالی برای خریداران، 
به اطلاع هموطنــان گرامی می رســاند که 
به منظــور جلوگیری از به مخاطــره افتادن 
اموال و دارایی های خود، جهــت انجام امور 
ارزی و تأمیــن نیازها و مصــارف ارزی صرفاً 
به شــعب ارزی بانک ها و شرکت های صرافی 
مجاز که اســامی آنها در پایگاه اطلاع رسانی 
بانک مرکزی به نشــانی www.cbi.ir درج 
شــده اســت، مراجعه کنند و نیازهای خود 
را از طریق نهادهای رســمی بازار ارز تأمین 
نماینــد تــا متحمــل عواقــب و زیان های 
 ناشــی از خرید اســکناس تقلبــی در بازار 

غیررسمی نشوند.

وام مسکن نخبگان یک میلیارد 
تومان شد

طبق اعلام وزیر راه و شهرســازی، در جلسه 
امروز شورای پول و اعتبار، وام خرید و ساخت 
مسکن نخبگان به یک میلیارد تومان افزایش 

یافت.
مهرداد بذرپــاش، وزیر راه و شهرســازی در 
یادداشتی کوتاه در صفحه مجازی  نوشت: در 
جلسه امروز شورای پول و اعتبار، وام خرید و 
ساخت مسکن نخبگان )با معرفی بنیاد ملی 
نخبگان( از ۶۰۰ میلیون تومان به یک میلیارد 

تومان رسید.
به گفته بذرپاش، وام ودیعه مســکن نخبگان 
نیز ۳۰۰ میلیون تومان تصویب شد. این اتفاق 
در شرایطی رقم می خورد که حداکثر رقم وام 

ودیعه ۲۰۰ میلیون تومان بوده است.

شورای رقابت: 
خودروسازان اســناد در رهن 

مشتریان را آزاد کنند
شورای رقابت اعلام کرد: خودروسازان مکلفند 
اسناد خودروهایی را که بر اساس مصوبه های 
گذشته این شورا در رهن هستند را آزاد کنند. 
روز سه شنبه، ۱۶ خرداد جلسه پانصد و هفتاد 
چهارم )۵۷۴( شورای رقابت مورخ برگزار شد.

در راســتای مفاد مصوبه ۵۷۱ شورای رقابت 
مورخ دوم خــرداد ۱۴۰۲ مبنی بر حذف بند 
۷ ماده ۴ دســتورالعمل ۵۴۳ شورای رقابت 
مورخ یازدهم بهمن ۱۴۰۱، با توجه به منتفی 
شدن موضوع، خودروســازان مکلفند اسناد 
خودروهایــی را کــه بر اســاس مصوبه های 
 گذشــته شــورای رقابت در رهن هســتند

 را آزاد کنند.
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رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: طی 
دو ماه اول ســال  جاری ۸۸ هزار میلیارد تومان 
درآمد مالیاتی وصول شــده که نسبت به دوره 
مشابه سال قبل از رشــد ۴۵ درصدی برخوردار 

شده است.
به گزارش پایگاه خبری-تحلیلی مالیاتی ایران 
)اینتا(، سیدمحمدهادی سبحانیان رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی کشور با تاکید بر سیاست 
نظام مالیاتــی مبتنی بر رعایــت حقوق عامه و 
عدم فشــار بر مودیان منضبط اظهار داشــت: 
تا پایان اردیبهشت ماه ســال جاری از مجموع 
۸۸ هزار  و ۶۰۰ میلیارد تومــان وصولی، بیش 
از ۴۶ هزار میلیارد تومــان از محل درآمدهای 
مالیات  های مستقیم و بیش از ۴۲ هزار میلیارد 
تومان از محل مالیات بر کالاهــا و خدمات که 
مهمترین قلــم آن ارزش افزوده اســت وصول 
شــده که به ترتیب ۵۳ درصــد و ۴۷ درصد از 
 کل وصولــی درآمدهــای مالیاتــی دو ماهــه 

را تشکیل می دهد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور افزود: در 
اردیبهشت ماه ســال  جاری نزدیک به ۴۵ هزار 
میلیارد تومان درآمد مالیاتی وصول شــده که 
نسبت به دوره مشابه سال قبل )حدود ۳۲ هزار 

میلیارد(، رشد ۴۰ درصدی را نشان می دهد و این 
موضوع بیانگر عزم و اراده این سازمان در جهت 
تامین درآمدهای پایدار برای خدمت رســانی 

بیشتر به مردم است.
وی خاطرنشان کرد: از مجموع حدود ۴۵ هزار 
میلیارد تومان درآمد مالیاتی وصول شــده در 
اردیبهشت ماه، بیش از ۲۷ هزار میلیارد تومان از 
محل درآمدهای مالیات  های مستقیم و نزدیک 
به ۱۸ هــزار میلیارد تومان از محــل مالیات بر 
کالاهــا و خدمات که مهمتریــن قلم آن ارزش 
افزوده است وصول شده که به ترتیب ۶۰ درصد و 
۴۰ درصد از کل وصولی درآمدهای مالیاتی این 

ماه را تشکیل می دهند.
درآمدهای مالیاتی علاوه بــر آنکه از مهمترین 
منابع مخارج دولت اســت، یکــی از ابزارهای 
سیاســتی مؤثر در برقراری ثبــات اقتصادی، 
تخصیــص مجدد منابــع اقتصــادی و تعدیل 
نابرابری درآمدی در کشور است. افزون بر این، 
مطابق برنامه ریزی های نظام مالیاتی در دولت 
مردمی سیزدهم، مالیات بر ارزش  افزوده، نقش 
مؤثری در توســعه و آبادانی شهرها و روستاها و 
همچنین اجرای پروژه  های عمرانی شهرداری ها 

و دهیاری های استان ایفا می کند.

معاون رفاهی وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی به برخی ابهامات و 
سوالات مردمی در خصوص اجرای طرح »کالابرگ الکترونیکی« پاسخ 
داد. طرح کالابرگ الکترونیکی که از سال گذشته به صورت پایلوت در 
چند استان کشور اجرا شده است، از چند روز گذشته در راستای اجرای 
بند "ی" تبصره ۱۴ قانون بودجه و به منظور مدیریت بازار و کمک به 

معیشت مردم در کل کشور اجرا می شود.
در گام نخست اجرای این طرح قرار است که میزان »یارانه« یارانه بگیران 
سه دهک اول، مشروط به خرید ۷۰ درصد مبلغ یارانه از میان ۹ تا ۱۱ 
قلم، ۲۰ درصد افزایش یابد. به عبارتــی دیگر در این فاز اجرایی فقط 
خانوارهای کمیته امداد حضرت امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی 
کشور که مبلغ یارانه دریافتی آنها به ازای هر نفر ۴۰۰.۰۰۰ تومان است، 

مشمول افزایش ۲۰ درصدی اعتبار خرید هستند.
۱۱ قلم کالای اساسی شامل شیر و ماست کم چرب، پنیر سفید، گوشت 
سفید )مرغ(، تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی، قند، شکر و برنج، حبوبات 
و گوشت گوساله است. همه خانوارهای مشمول طرح می توانند با نصب 
برنامه شبکه ملی اعتبار »شــما« و یا شماره گیری ۱۴۶۳#*۵۰۰* 

از باقی مانده اعتبار خود مطلع شوند. علیرضا عسگریان، معاون رفاه 
وزارت تعاون علت اجرا نشدن طرح »کالا برگ« الکترونیکی تاکنون را 
ناشی از مهیا نبودن زیرساخت ها عنوان کرد و گفت: قصد این نبود که 
فقط بحث یارانه ساماندهی یابد، بلکه بحث رفاهی مدنظر کالابرگ بوده 
است. لذا شبکه ملی اعتبار یا کالابرگ می تواند در حوزه های مختلفی به 
صورت فعال ورود کند و به جامعه مخاطب برش بزند و بحث های رفاهی 
متعددی را در حوزه سلامت تعریف کند. همچنین می تواند بر روی 
دهک های بعدی کار کند و موضوعات مختلفی را تحت پوشش قرار 
دهد. به این معنی که فعالیت های رفاهی را با اعتبار مردم و دستگاه های 

مختلف همسو و از این طریق به افزایش عدالت کمک کند.
وی با بیان اینکه سبد غذایی و سفره ســلامت مردم اساس تصمیم 
گیری های ما برای پرداخت یارانه مردمی اســت، گفت: یکی از این 
مفاهیم، »سلامت بین نسلی« اســت. نظام ما و بسیاری از نظام های 

کشورهای مختلف به بحث سلامت غذایی توجه ویژه ای دارند.

به گفته معاون رفاهی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، هر نفر در طول 
روز مکلف است برای انتقال سلامت خود به نسل های بعدی و دارا بودن 
انرژی لازم برای فعالیت، ســطحی از کالری، پروتئین، ویتامین و ریز 
مغذی ها را دریافت کند. به عبارتی دیگر این سبد به صورت روزانه هم 
کالری و هم ریزمعذی ها را انتقال می دهد تا فرد بتواند شاداب، سرحال 
و در حد قابل قبولی فعال باشد و این فعالیت را نیز به طور بین نسلی هم 
انتقال دهد لذا این سبد، الزامی و حاکمیتی است که باید تعریف و اسباب 

و علل آن برای پیاده سازی ایجاد شود.
عسگریان با اشاره به حذف ارز ترجیحی در سال ۱۴۰۱ ادامه داد: پس 
از حــذف ارز ترجیحی باید به مردم کمک می شــد. دولت به صورت 
رسمی اعلام کرد تا جایی که ممکن  اســت قصد دارد تورم را از سفره 
مردم جدا کند؛ البته این امکان وجود دارد کــه  تورم وارد حوزه های 
مختلفی مثل وسایل نقلیه، ملک، پوشــاک و تجهیزات می شود اما 
دولت قصد داشــت فقط ســفره مردم را از تورم جدا کند. این سفره 

در ابتدا شــامل ۹ قلم کالا بود که پس از آن وزارت رفــاه آن را به ۱۱ 
قلم افزایش داد. به این معنی که قیمتی که این ســبد ۱۱ قلمی در 
اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ داشته است ثابت بماند و هر چقدر این سبد 
 با تورم مواجه شــد، دولت تا جای ممکن و در حد توان مابه التفاوت

 آن را پرداخت کند.
وی خاطرنشــان کرد: طبق برآوردی که وزارت رفاه انجام داد قیمت 
این سبد)۱۱ قلم کالا( در ســال ۱۴۰۱، معادل ۴۳۶ هزار تومان بود 
که قیمت آن در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ کمی بیش از  ۸۰۰ هزار 
تومان است. به عبارتی دیگر تورم ۴۰۶ هزار تومان نسبت به سبد سال 
۱۴۰۱بیشتر شده است؛ یعنی اگر همان سبد را در سال ۱۴۰۱ حدود 
۴۰۶ هزار تومان خریداری می کردید اکنون باید آن را کمی بیش از ۸۰۰ 
هزار تومان خریداری کنید. حال تصور کنید امروز همه این ۱۱ قلم را 
خریداری کنیم. مبلغ آن حدود ۸۰۰ هزار تومان خواهد بود که قاعدتاً 
دولت تعهد کرده و باید از اعتبار خود تورم ایجادشده آن را پرداخت کند؛ 
که معادل ۴۰۶ هزار تومان می شد و فرد باید حدود ۴۳۶ هزار تومان را 

خودش پرداخت کند که پایه سال ۱۴۰۱ است.

رئیس کانون سراسری انبوه ســازان با بیان"کمتر از 
۱۰۰ هزار واحد نهضت ملی مسکن توسط انبوه سازان 
در حال ساخت است"گفت:توان تامین مالی ساخت 
یک میلیون مسکن را داریم. سیدمحمد مرتضوی با 
اشاره به این که در طرح نهضت ملی مسکن به توسعه 
درون شهرها توجه نشده است، اظهار کرد: با توجه به 
این که قانون ســاماندهی و حمایت از تولید و عرضه 
مسکن را داریم اگر ابزارهای آن فراهم می شد امروز 

دیگر نیازی به قانون جهش تولید مسکن نداشتیم.
وی با بیــان این که پس از گذشــت ۲ ســال در 
بخش هایی از این طرح ناکارآمدی می بینیم، افزود: 
مهم ترین بحث نهضت ملی مســکن، تسهیلات 
بانکی است که عملکرد بانک های عامل به جز بانک 
مسکن در این مسیر رو به جلو نیست. وی با یادآوری 
این که در مسکن مهر نرخ سود تسهیلات در تهران ۹ 
درصد، مراکز استان ها ۷ و در سایر شهرها ۴ درصد 
بود، اضافه کرد: در مسکن مهر تسهیلات پرداخت 
شــده ۷۰ تا ۸۰ درصد از منابع لازم برای ساخت 
واحدها را تامین می کــرد و آورده متقاضیان مبلغ 

محدودی بود.
رئیس کانون سراســری انبوه ســازان با تاکید بر 
این که مدل مالی مسکن مهر در کمیت و کیفیت 
موفق بود، تصریح کرد: وام نهضت ملی مســکن 

اخیراً به ۵۵۰ میلیون تومان برای سراســر کشور 
افزایش یافته و خریداران از پس پرداخت اقســاط 
آن بر نمی آیند. مرتضوی با اشاره به این که انتظار 
می رود با حمایت های یارانه ای نرخ سود تسهیلات 
طرح مذکور کاهش یابد، گفت:  یکی از مهم ترین 
مســائل پیرامون نهضت ملی مسکن این است که 

به مشارکت انبوه سازان توجه چندانی نشده است.
وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر این که انبوه سازان 
در زمان حاضر چه تعداد واحد نهضت ملی مسکن را 
در دست ساخت دارند، اظهار کرد: کمتر از ۱۰۰ هزار 
واحد توسط ما در حال ساخت است. بخش اعظم کار 
دست پیمانکاران است که از سازمان برنامه و بودجه 
مجوز دارند. وی در ادامه بیان کرد: برای تســریع 
ساخت وساز و کاهش آورده متقاضیان اسفندماه 
سال گذشته پیشنهاد ورود بخش خصوصی برای 

تامین آورده از منابع مالی داخلی را دادیم.
وی یادآور شد: انبوه ســازان توان تامین مالی ۵۰ 
درصد از هدف گذاری دولت برای ســاخت و ساز 
مســکن را دارد. به عبارت دیگر با توجه به این که 
حدود ۲ میلیــون واحد مســکونی خودمالکی و 
روستایی است، ۲ میلیون واحد دیگر باقی می ماند 
که انبوه سازان می توانند تامین مالی یک میلیون 

واحد را انجام دهند.

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی گفت: ۲۰۰ هزار واحد 
مسکونی خالی شناسایی شده در فرآیند معرفی به سازمان امور مالیاتی 
قرار گرفته اســت. هادی عباسی اصل در حاشــیه برگزاری نشست 
ساماندهی خانه های خالی و فرآیند اخذ مالیات از خانه های خالی در 
خصوص جزئیات این نشســت و تصمیمات اخذ شده در خصوص آن 
توضیح داد: اخذ مالیات از خانه های خالی قانون مصوب مجلس است 
و به تازگی جلسه مشترکی با ســازمان امور مالیاتی و شرکت عمران 
شهر های جدید پرند، پردیس، هشتگرد و شهرداری تهران برگزار شد 

تا آخرین وضعیت اخذ مالیات از خانه های خالی را بررسی کنیم. 
طبق قانون معرفی واحد های خالی از ســکنه برعهــده وزارت راه و 
شهرســازی اســت و اخذ مالیات از خانه های خالی برعهده سازمان 
امور مالیاتی اســت.ئ او درباره آمار خانه های خالی معرفی شــده از 
سوی وزارتخانه به سازمان امور مالیاتی کشور گفت: ستاد هماهنگی 

اقتصادی دولت مصوبه ای ابلاغ و اولویت ها را تعیین کرد. 

طبق این مصوبه در ابتدا افراد حقیقی و حقوقی که بیش از یکصد واحد 
خالی داشته باشند، در اولویت نخست معرفی به سازمان امور مالیاتی 
قرار دارند و در اولویت بعد مالــکان واحد های خالی ۵۰ تا یکصد خانه 
خالی، اولویت سوم مالکان ۲۰ تا ۵۰ خانه خالی، اولویت چهارم مالکان 
۵ تا ۲۰ خانه خالی، اولویت پنجم ۲ تا ۵ خانه خالی و در نهایت مالکان 
واحد های یک تا دو واحد مسکونی خالی در اولویت شناسایی و معرفی 

به سازمان امور مالیاتی و اخذ مالیات هستند.
معاون وزیــر راه و شهرســازی ادامه داد: مقرر شــد تــا وزارت راه و 
شهرسازی به ترتیب مالکانی را که دارای بیشــترین واحد مسکونی 
خالی هســتند به ســازمان امور مالیاتی معرفی کند که بر اســاس 
آن شناســایی و معرفــی به ســازمان امــور مالیاتی انجام شــد که 
توســط ســازمان امور مالیاتی نیز برگ های تشــخیص صادر شد. 
عباســی اصل گفت: حدود ۲۰۰ هزار واحد مســکونی خالی از سوی 
 وزارت راه و شهرسازی به ســازمان امور مالیاتی معرفی و یا در فرآیند 

معرفی قــرار دارد. او در بیان این موضوع که چقدر از نیاز مســکن از 
طریق شناسایی خانه های خالی رفع خواهد شــد، افزود: وزارت راه و 
شهرسازی در بخش مسکن دو سیاست را به شــکل همزمان دنبال 
می کند. نخست عرضه و تولید مســکن و دیگری مقابله با سوداگری 
و احتکار مســکن اســت که این دو به موازات هــم در حال پیگیری 
اســت. در خصوص عرضه و تولید مســکن اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن با ثبت نام، پالایش، معرفی به بانک برای تســهیلات و سایر 
موارد مربوط به ساخت در حال انجام اســت. همچنین در همکاری 
 با ســازمان امور مالیاتی موضوع عرضه خانه های خالی را در دســت 

اقدام داریم.
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: تمامی مالکان مکلف هســتند تا 
اطلاعات سکونتی خود را در سامانه ملی املاک و اسکان ثبت کنند، 
چنانچه اطلاعات ملکی در این سامانه ثبت نشود به معنای خانه خالی 

از سکنه است و اخطار داده می شود.

رشد 45 درصد درآمد مالیاتی در سال جاری

یارانه نقدی حذف نمی شود

رونمایی از مدل انبوه سازان برای کمک به دولت

معرفی ۲۰۰ هزار خانه خالی به سازمان مالیاتی 

گروه اقتصاد ایران وجهان
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ضرورت افزایش سرمایه گذاری در تولید
علی قنبری، اقتصاددان

تولید و صنعــت چرخ اقتصاد کشــور را می چرخاند. در صورت بروز هر گونه مشــکل و مانع، رشــد 
تولید و رونق صنعت کاهش خواهد یافت و این موضوع به ضرر رشــد اقتصادی اســت. برق و انرژی 
یکی از مهم ترین و حتی اصلــی ترین لازمه چرخش چــرخ تولید و صنعت اســت. در صورت عدم 
تامین برق صنایع، تولید متوقف می شــود و خســارات زیادی به کشــور وارد خواهد شــد. جبران 
 این خســارات زمان بر اســت و نمی توان گفت با ادامه فعالــی صنایع در کوتاه مدت این خســارات 

جبران می شود. 
از سوی دیگر رشد تولید با افزایش سرمایه گذاری خارجی و ایرانی صورت می گیرد و اعتماد به بخش 
خصوصی می تواند وضع مردم را بهتر کند و تولید را افزایش دهد. در ســال جاری اگر این اصلاحات را 

دولت انجام دهد هم مهار تورم و هم رشد تولید در کنار هم تحقق خواهد یافت.
برای مهار تورم باید سرمایه گذاران داخلی و خارجی را تشویق به سرمایه گذاری در کشور کرد تا تولید 
نیز رشد داشته باشد. بر اساس اصول علم اقتصاد، مهار تورم با کنترل نقدینگی صورت می گیرد و برای 
رشد تولید نیز باید سرمایه گذاری افزایش یابد که لازمه این امر، باز شدن فضای اقتصادی کشور و جلب 

اعتماد سرمایه گذاران است.
هر چه ارتباط با کشورهای همســایه و دیگر کشورها توسعه یابد، فضای ســرمایه گذاری در کشور 
فراهم و اقتصاد به مردم سپرده شود، تولید رشــد و تورم کنترل خواهد شد. با رفع فضای نا امید و بی 
اعتمادی از اقتصاد، می توان اقتصاد کشور را نجات داد و سرمایه گذاران داخلی و خارجی را امیدوار به 

سرمایه گذاری کرد.

عضو کمیسیون عمران مجلس از مکلف شدن دولت 
برای قیمت گذاری واحدهای مســکونی شهری و 
روستایی خبر داد.اقبال شاکری در خصوص قیمت 
مسکن، اظهار کرد: بر اساس مصوبه هفته گذشته 
مجلس، دولت موظف است با استفاده از فناوری های 
جدید و ابزارهای مربوطه قیمت گذاری پلاک های 

مسکونی شهری و روستایی را انجام دهد.
وی با بیان این که ایــن قیمت گذاری باید به اطلاع 

عموم برسد، افزود: امیدواریم دولت هر سال این کار را 
انجام دهد.وی تاکید کرد: بر این اساس دولت موظف 
است قیمت های فروش مسکن را برای محدوده های 

شهری و روستایی را اعلام کند.
بهادری جهرمی سخنگوی دولت اخیراً از سه اقدام 
تعیین ســقف افزایش اجاره بها مسکن، نظارت بر 
مشــاوران املاک و اخذ مالیات مکرر از معاملات 
مسکن به عنوان برنامه های دولت برای کنترل بازار 

مسکن خبر داده است. اوایل دهه 90 و در دولت دهم 
موضوع بلوک بندی قیمت مسکن برای کنترل بازار 
مطرح شد که به سرانجام مشخصی نرسید.  برنامه ای 
که هدف آن جلوگیری افزایش قیمت در بازار خرید 
و فروش مسکن اعلام شده بود. حال باید دید اجرای 
برنامه قیمت گذاری املاک مســکونی شــهری و 
روستایی توســط دولت می تواند از افزایش قیمت 

جلوگیری کند  یا خیر؟

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی گفت: 
برنامه های جامع راهبردی- اجرایی ۵ ساله تحول 
در مناسبات حمل و نقلی و ترانزیتی کشورمان با 
کشور های آسیای مرکزی وحوزه خلیج فارس و 

دریای عمان  به زودی تهیه می شود.
شــهریار افنــدی زاده افــزود: با دســتور وزیر 
راه و شهرســازی، برنامه های جامــع راهبردی، 
از طریــق گام های اجرایی مشــخص و زودبازده 
به ابتــکار وزارت راه و شهرســازی بــا همکاری 

تمام ذینفعان، تهیه شــده و مذاکرات دوجانبه 
برای نهایی ســازی و امضای آن ها در چارچوب 
یادداشــت های تفاهم در ســطح وزرای ذیربط 
 حمل ونقلــی بــا اولویــت در دســتور کار 

قرار می گیرد.
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی همچنین 
از تدوین و مراحل نهایی ســازی چند یادداشت 
تفاهم دو جانبه بیــن وزارت راه و شهرســازی 
جمهــوری اســلامی ایــران و وزارتخانه هــای 

 ذیربط حمل و نقلی کشــور های آسیای مرکزی
 خبر داد.

وی خاطرنشان کرد: اســناد مذکور در برگیرنده 
راهبرد های اساســی و برنامــه اجرایی به صورت 
گام به گام در افق ۵ ســاله آینده اســت و تحول 
در مناســبات حمل و نقــل و ترانزیتی دو جانبه 
با کشــور های هدف، شامل کشــور های آسیای 
مرکزی و حــوزه خلیج فارس و دریــای عمان را 

رقم خواهد زد.

برخی آمارهای غیررســمی حاکی است، بیش از یک 
میلیون کارگر در مناطق آزاد مشغول کار هستند که از 
شمول قانون کار خارجند و کارفرمایان تکلیفی درباره 
پرداخت حداقل دســتمزد به آنها ندارند. بیش از یک 
میلیون کارگر در مناطق آزاد در شــرایطی ناعادلانه 
مشغول به کار هســتند. این آمار حدودی از وضعیت 
کارگرانی است که مستقل از رنج های مشترک کارگری، 
رنجی مضاعف را نیز در مناطق آزاد تحمل می کنند. آمار 
شامل نشــدن 1۵1ماده از 202ماده قانون کار درباره 
وضعیت آن ها، حالا تصویری شفاف تر از اوضاع کارگرانی 
می دهد که در مناطق آزاد تجاری مشغول اند. مناطقی 
که قرار بود شاهراه توسعه و تجارت آزاد و معاف از مالیات 
و گمرک باشد، حالا خود را از قید تکالیف قانونی نسبت 
به کارگران نیز آزاد کرده اســت. یکــی از اصلی ترین 
تلاش های کارفرمایــان در این مناطق، حذف تکلیف 

قانونی حداقل دســتمزد و تعیین دستمزد منطقه ای 
در این حوزه ها بوده اســت که مشکلات زیادی را برای 
کارگران فراهم کرده است. ناصر چمنی، فعال کارگری 
درباره مشــکلات کارگران مناطــق آزاد گفت: اینکه 
کارگری از شــمول قانون کار خارج است، ظلم در حق 
کارگران است. کارگران همه باید یکسان باشند اینکه 
به بهانه اینکه این کارگران در کارگاه های کمتر از ۵نفر 
فعالیت دارند یا در مناطق آزاد هستند، بنابراین از شمول 
قانون کار خارج هستند، غیرقانونی است. وی با تأکید بر 
اینکه مشکلات کارگران مناطق آزاد باید ریشه ای حل 
شود گفت:حق و حقوق کارگران شاغل در مناطق آزاد 
باید مانند سایرین باشد، امکان پیگیری حقوق یا طرح 

شکایت کارگردر منطقه آزاد وجود داشته باشد.
چمنی بیان کرد:  کارگران شاغل در این مناطق نیز باید 
از تفاوت مقررات روابط کار آگاه شــوند و بدانند که در 

فضایی کار می کنند که مقررات اجرا نمی شود، بنابراین 
با شناخت توانایی شخصی و مهارتی خود باید در جهت 
بهبود شرایط شغلی خود و گشایش بیشتر در معیشت 
خود به جلو بروند. چمنی با بیان اینکه آسیب به کارگران 
در مناطق آزاد به علت »عدم شمول قانون کار«، »حقوق 
و دستمزد حداقلی«، »قراردادهای کوتاه مدت« )عدم 
امنیت شغلی( و »اخراج بدون دلیل« مهمترین دلیل 
ضربه کارگران در مناطق آزاد و ویژه است، افزود: به اسم 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد, فعالیت های اقتصادی 
به دست پیمانکاران سپرده می شود. در این شرکت ها 
پیمانکاری یک واسطه است که کار را به کیفیت نمی 
دهند به کمیت می دهند. عده ای هــم در این میان 
ســود می برند. مناطق آزاد به محل استثمار کارگران 
مبدل شده اند که اعتراضات فراوانی از سوی کارگران و 

جامعه های کارگری را تاکنون دربرداشته است.

کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران با اشاره به راه اندازی 
خط منظم کانتینری به سوریه اعلام کرد: ماهانه و به 
صورت منظم، حمل بار به مقصد کشور سوریه صورت 
می گیرد. کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران اعلام 
کرد: در راســتای مأموریت های ابلاغــی و با نگاه به 
رویکرد های دولت سیزدهم مبنی بر توسعه تجارت با 
کشور سوریه، گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
اقدام به راه اندازی خط منظم کانتینری جهت حمل 

بار به مقصد سوریه و بالعکس نموده است.
بر این اساس با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته، 
در سال 1401 در مجموع 14 سفر دریایی طراحی و 
برنامه ریزی  شد که با انجام آن، مجموعاً 6۵22 تی ای 
یو بار به مقصد سوریه حمل شده است. در این میان 
ناوگان ملی کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در سال 
1402 نیز برنامه منظم حمل بار به مقصد سوریه را در 

دستور کار قرار داده که بر این اساس، هر ماه حداقل 
یک ســفر دریایی جهت صادرات کالا های ایرانی به 

مقصد این کشور، طراحی و برنامه ریزی شده اس.
بر این اســاس گروه کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
ایران از اردیبهشت ماه سال جاری، برنامه سفر منظم 
ماهانه به کشور سوریه را در دستور کار قرار داده و تا 
اسفندماه امسال، هر ماه یک کشتی را روانه این مقصد 
خواهد کرد. در این راستا از تمامی صاحبان کالا تقاضا 
می شود محموله های صادراتی خود جهت حمل به 
مقصد سوریه را با انجام هماهنگی با شرکت حمل و نقل 
کانتینری گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، 
به ناوگان ملی کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 

بسپارند.
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران سال گذشته خط 
کشتیرانی ایران-ونزوئلا را راه انداری کرده بود. بر این 

اساس کشتیرانی جمهوری اســلامی ایران با فعال 
سازی خط منظم حمل بار صادراتی از ایران به مقصد 
ونزوئلا از سال گذشته به صورت اعزام کشتی هر سه 
ماه یکبار، این آمادگی را دارد تا مطابق با برنامه از پیش 
تعیین شده و در راستای اجرایی نمودن منویات مقام 
معظم رهبری، نسبت به اعزام سومین کشتی این خط 

در اردیبهشت ماه سال 1402 اقدام کرد.
همچنین این شرکت با دارا بودن امکانات حمل و نقل 
جاده ای و ریلی، قادر است محمولات صادراتی را به 
طور مستقیم از درب کارخانه های تولیدی در اقصی 
نقاط کشور به مقصد تعیین شده حمل کند. بر این 
اساس، خط مذکور با نرخ های کرایۀ رقابتی و برنامه 
سفر منظم، تاکنون دو سفر به انجام رسانده و شناور 
سوم نیز قرار است اواسط اردیبهشت ماه سال 1402 

به مقصد ونزوئلا اعزام شود.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: با توجه به شرایط کنونی، احتمالاً تا 
پایان هفته مجدد کاهش یک تا ۳ درصدی در قیمت  طلا و سکه داشته باشیم.

نادر بذرافشان در مورد بازار طلا و سکه اظهار داشت: از اوایل هفته گذشته روند 
کاهشی قیمتها را در بازار طلا و سکه داشتیم؛ کاهش تقاضا، کاهش قیمت ارز و 
نوسانات بازار انس جهانی که حدوداً با ۳0 دلار کاهش همراه بود، عواملی بودند 

که منجر به افت قیمت ها در بازار شدند.

رئیس اتحادیه سازندگان و فروشــندگان طلا و جواهر تهران افزود: در ابتدای 
هفته جاری نیز انس جهانی 14 دلار افزایش یافت اما نتوانست تأثیر زیادی روی 
بازار ایران بگذارد. انتشار اخبار سیاسی- اقتصادی همچون سفر سلطان عمان 
به ایران، آزادی پول های بلوکه شده ایران و البته اخبار مثبت از مذاکرات موجب 

شد که بازار تحت تأثیر افزایش قیمت جهانی طلا قرار نگیرد.
وی ادامه داد: از ابتدای هفته گذشته تاکنون 2 تا ۷ درصد کاهش قیمت را در 

بازار طلا و سکه داشتیم. بذرافشان در مورد اینکه آیا ریزش قیمت تداوم خواهد 
داشت یا خیر نیز گفت: از حدود 2 ماه و نیم پیش بازار طلا به ثبات رسیده بود 
و احتمال افزایش قیمت وجود ندارد؛ منتهی با توجه به شرایط احتمالاً تا پایان 

هفته کاهش یک تا ۳ درصدی در قیمت ها داشته باشیم.
وی با بیــان اینکــه روال بازار خوب اســت و التهابــی وجود نــدارد، افزود: 
فعلًا نمی تــوان در مــورد آینده بــازار طلا و ســکه صحبت کرد زیــرا باید 

 منتظــر وضعیت انــس جهانــی، نــرخ ارز و اخبــار سیاســی- اقتصادی 
باشیم.

رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان طلا و جواهر تهران گفت: البته از سویی 
دیگر باید توجه داشت که تأثیر این مؤلفه ها هم بر بازار طلا و سکه زیاد نیست 
زیرا بازار از ابتدای سال به ثبات رسیده است بنابراین اگر مردم قصد معامله طلا 

دارند به بازار مراجعه کنند.

مدیر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شــرق 
هرمزگان گفت: از ابتدای ســال جاری تا کنون 
یک هزار و 124 دستگاه خودرو وارد بندر شهید 

باهنر شده است.
حمیدرضا محمدحســینی با بیان این که 1124 
دستگاه خودرو از ابتدای سال جاری تا کنون وارد 
بندر شهید باهنر شده است، اظهار کرد: این میزان 
واردات نسبت به مدت مشابه سال گذشته 14۳ 

درصد افزایش را به دنبال داشته است.  وی افزود: 
در مدت یاد شده ۷98 دســتگاه خودرو از بندر 
شهید باهنر به کشورهای آسیای میانه ترانزیت 

شده است. 
وی بیان کــرد: در این بــازه زمانــی همچنین 
۳1 هــزار و 4۳6  هــزار تــن کالای نفتــی از 
بنادر شــرق به کشــورهای حوزه خلیج فارس 
صادر شــده کــه در مقایســه با مدت مشــابه 

 ســال گذشــته، 6۷  درصــد افزایش بــه ثبت
 رسیده است.

وی گفت:  28 هزار ۷9 تن کالا با 2۳ درصد افزایش 
در بنادر شرق استان به جزایر استان شامل شن 
و ماسه، مصالح ســاختمانی کاپوتاژ شده است.  
همچنین در این بازه زمانی ۵۵ فروند کشــتی با 
ظرفیت هزار تن و یک هزار ۷۷1 فروند شناور زیر 
هزار تن در بنادر شرق هرمزگان نیز پهلو گرفته اند.

قائم مقام ســازمان اموال تملیکی اظهار داشت: 
باید این ماینرها را به صاحب کالا مســترد کنیم 
چراکه حســب حکم مقام قضایــی حکم برائت 
گرفته اند و قاضی تشــخیص داده که این کالاها 
قاچاق نبوده اند. صاحب حجتــی درباره تعیین 
تکلیف ماینرهای موجود در سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی اظهار داشت: حدود 1۳0 
هزار دستگاه ماینر در سازمان اموال تملیکی وجود 
دارد که بخشی از آن ها با رای برائت و حکم قضایی 

استرداد شد. وی ادامه داد: باید این ماینرها را به 
صاحب کالا مسترد کنیم چراکه حسب حکم مقام 
قضایی حکم برائت گرفته اند و قاضی تشــخیص 

داده که این کالاها قاچاق نبوده اند.
قائم مقام ســازمان اموال تملیکی با بیان اینکه 
تحویل ماینرها شــروطی دارد، گفــت: یکی از 
موضوعاتی که برای تحویل ایــن ماینرها مواجه 
هستیم این اســت که باید از تحویل گیرندگان 
تعهد کتبی اخذ شود که این ماینرها را در مزارع 

شخصی خود اســتفاده می کنند و از جریان برق 
عمومی کشور استفاده نخواهند و خودشان تولید 

انجام دهند.
حجتی افزود: یکسری موضوعات و استانداردهایی 
که مد نظر وزارت نیرو است را رعایت کنند و باید 
متعهد به اجرای این موارد شوند تا ماینرها به افراد 
تحویل داده شــود.  وی تاکید کرد: با وزارت نیرو 
نیاز به هماهنگی بیشــتری داریم تا این ماینرها 

تعیین تکلیف شوند و چارچوب مشخص شود.

وزارت نیرو معتقد اســت 
تابســتان امســال بدون 
خاموشی ســپری خواهد 
شــد. اما فعــالان بخش 
خصوصــی صنعــت برق 
معتقدند که به دلیل عدم سرمایه گذاری مناسب، 
ناترازی ادامه دارد و امسال هم صنایع با قطعی برق 
روبرو می شوند. دولت باید در کنار حفظ برق منازل، 
برای قطع نشدن برق صنایع نیز تلاشی جدی کند و 

آن را در اولویت های خود قرار دهد. 
در راستای تحقق شعار ســال 1402 درباره رشد 
تولیــد، برنامه هــای مدیریت مصــرف صنایع در 

تابستان اجرا خواهد شد تا ضمن تامین برق پایدار 
بخش خانگی، آسیبی به تولید در کشور وارد نشود. 
صنعت برق به عنــوان یکی از صنایــع زیربنایی، 
تاثیرگذاری و نقش بی بدیلی بر توسعه بخش های 
صنعتی، کشاورزی و خدماتی دارد و به عبارت دیگر 
رشد اقتصادی کشور ها به شــدت به صنعت برق 
وابسته بوده و به عنوان یکی از مهمترین زیربنا های 
اقتصادی، نقــش مهمی در توســعه اقتصاد و رفاه 
جامعه ایفا می کند. در صنعت برق تلاش می شود با 
مدیریت عرضه و تقاضا، شرایط برای توسعه پایدار 

کشور فراهم شود.
به همین منظور صنعت برق کشــور در طول سال 
های اخیر رشد کمی و کیفی قابل توجهی را داشته تا 
اهداف توسعه محقق شود. البته همچنان ناترازی در 

عرضه و تقاضا گریبانگیر صنعت برق است که دولت 
سیزدهم از آن مغفول نمانده و برنامه هایی را برای 
پوشش ناترازی ها به منظور تامین برق صنایع و رشد 
تولید و همینطور تامیــن پایدار برق بخش خانگی 
که مهمترین اولویت وزارت نیرو محسوب می شود، 

اجرا کرده است.
سال گذشته برای نخستین بار برنامه های مدیریت 
بار برق با هماهنگــی وزارتخانه های نیرو و صمت 
انجام گرفت. برنامه هایی که مشابه با بخش خانگی 
به صورت تشــویق محور انجام شــد و مشترکان 
با مشــارکت در این برنامه ها بــا کاهش بهای برق 
 مصرفــی مواجــه شــدند. در نتیجه اعمــال این 
برنامه ها، در 6 ماه نخست سال 1401 سهم صنایع 
از تقاضای برق کشور 89.۳۳ درصد ثبت شد که در 

مقایسه با زمان مشابه سال قبل از آن افزایش یک 
درصدی را نشان می داد. آمار رشد مصرف برق در 
بخش های مختلف، پتروشیمی، فولاد و سیمان گواه 
این ماجراست که اجرای برنامه های مدیریت مصرف 

موفقیت آمیز بوده است.
در راستای تحقق نامگذاری سال 1402، مهار تورم 
و رشد تولید، برای امسال هم برنامه های مدیریت 
مصرف صنایع در نظر گرفته شــده که در تابستان 
امسال اجرا خواهد شــد. در این خصوص مصطفی 
رجبی مشهدی ســخنگوی برق می گوید: امسال 
نیز تامین برق پایــدار صنایع که غالبا مشــترک 
شرکت های برق منطقه ای هســتند طبق برنامه 
انجام خواهد  شــد و مشــکلی در تامین برق آن ها 

نداریم.
رجبی مشــهدی تصریح کرد: برنامه تامین انرژی 
صنایع که در ســال گذشــته انرژی تحویلی آن ها 
به نحوی تامین شــد که رشــد تولید بیش از 1۳ 
درصدی داشتند، امسال نیز ادامه دارد و از طرفی 
انرژی تحویلی صنایع ســیمانی نیز بیش از میزان 
توافق شــده در ماه بوده اســت؛ بر این اساس طی 

اسفند و فروردین ماه نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته صنایع بورسی به ترتیب 9.4 درصد و ۵.8 
درصد رشد تولید را تجربه کردند. رشد تولید بخش 
محصولات فلزی در فروردین سال 1402 نسبت به 
سال گذشته 1۵.4 درصد بوده که بیانگر تامین برق 

کافی در سال جاری است.
برنامه تامین برق صنایع کشور برای تابستان امسال  
در سه گروه تدوین شد که بخش اول آن واحد های 
صنعتی کوچک و واحد های صنفی- صنعتی به ویژه 
کارگاه های تولیدی کوچک هستند. سخنگوی برق 
در خصوص تامین برق این مشترکان می گوید: 92 
درصد از مشــترکان صنعتی که معادل ۵80 هزار 
واحد صنعتی هستند، در این بخش قرار می گیرند 
که شاغلین بسیار زیادی دارند و برق مورد نیاز آن ها 
بدون هیــچ محدودیتی تامین خواهد شــد. برای 
واحد های صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی 
و واحد های صنعتی خارج از شهرک های صنعتی 
نیز 12 ساعت مشارکت در مدیریت مصرف در نظر 
گرفته شــده که این زمان را هم می توانند در باقی 
روز های هفته با شیفت های شبانه و جابجایی ساعت 

کاری جبران کنند.
گروه ســوم واحد های بزرگ صنعتــی و انرژی بر 
هستند که سال گذشته رشــد 2 درصدی مصرف 

برای این گروه با 440 واحــد صنعتی رقم خورد. 
برق مورد نیاز این واحد ها مانند سال گذشته تامین 
خواهد شــد و این واحد ها با جابجایی بخشی از بار 
مصرفی خود از ساعات اوج به ساعات غیر اوج و نیز 
مدیریت زمان بهره برداری از تجهیزات وابســته به 

انرژی در مدیریت مصرف مشارکت کنند.
ســخنگوی صنعت برق در این خصوص می گوید: 
از پیش فرض های اولیه برنامه امسال تامین کافی 
محصولات تولیدی صنایع بــرای رفع نیاز مصرف 
کشور و همچنین ثبات در قیمت بازار و مهار تورم 
است که با همکاری وزارت صمت تعیین و ابلاغ شده 
است. او ضمن ابراز امیدواری در خصوص پیش بینی 
بسته انرژی مورد نیاز صنایع توســط وزارت نیرو 
گفت: این بسته مانند سال گذشته تحویل صنایع 
مرتبط می شود و قطعا مثل سال قبل، رشد تولید را 

در پی خواهد داشت.
گفتنی اســت سال گذشــته مبلغ 1۷00 میلیارد 
تومان نیز پاداش مشــارکت صنایع در مدیریت بار 
پرداخت شد که پیش بینی می شود این رقم امسال 
افزایش دو تا سه برابری داشته باشد. سهم مشترکان 
خانگی نیز از این پاداش 1۳00 میلیارد تومان بود 
که در مجموع پاداش پرداخت شــده را به ۳ هزار 

میلیارد تومان می رساند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

برق مورد نیاز ۵۸۰ هزار واحد صنعتی تامین خواهد شد

تامین برق صنایع بدون محدودیت

ورود دولت به قیمت گذاری املاک مسکونی

تدوین برنامه ۵ ساله تحول ترانزیتی با همسایگان

راه اندازی خط منظم کشتیرانی به سوریه حذف تکلیف قانونی حداقل دستمزد ۱ میلیون کارگر مناطق آزاد

احتمال تداوم ریزش قیمت طلا و سکه

واردات ۱۱۰۰ خودرو به یک بندر از ابتدای سال

شرط تحویل ماینرها استفاده از مزارع شخصی است
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وزیر ارتباطات خبر داد:
اتصال 9۵ درصد دستگاه ها به پنجره ملی خدمات 

دولت هوشمند
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: یکی از اقدامات مهم ۲۰ ماه گذشته که 
حاصل کارِ گروهی همه دستگاه ها اســت،  راه اندازی پنجره ملیّ خدمات دولت 

هوشمند است که تاکنون بیش از ۹۵ درصد دستگاه ها متصل شده اند.
شکل گیری دولت هوشمند از جمله اهداف مهم دولت سیزدهم است و به خدمتی 
هوشمند گفته می شود که بدون مراجعه حضوری، به صورت برخط و بدون ارسال 
هرگونه مدرکی قابل دریافت باشد که این مورد آخر کار سختی است و نیازمند 
اتصال بانک های اطلاعاتی همه دستگاه های دولتی به همدیگر است تا اطلاعات 
خود را با هم به اشتراک بگذارند. در راستای ارائه خدمات دولت به صورت هوشمند، 
دولت سیزدهم گام های بلندی برداشته و آن را به یک تکلیف قانونی برای همه 
دستگاه ها تبدیل کرد. بر اساس قانون بودجه ســال ۱۴۰۱، همه دستگاه های 
اجرایی کشور که دارای خدمات عمومی هستند مکلف شدند که سه فعالیت انجام 
دهند؛ اول اینکه پنجره واحد خدمات هوشمند خود را راه اندازی کنند تا مردم از 
مراجعه به سامانه های متعدد آنها خودداری کنند، دوم حداقل یک سوم از خدمات 
پرکاربرد خود را به صورت هوشمند از طریق پنجره واحد خود ارائه دهند و سوم 
پنجره خدمات خود را به »پنجره ملی خدمات دولت هوشمند« متصل کنند؛ البته 

دستگاه ها دو تکلیف اول را باید تا پایان شهریورماه به سرانجام می رساندند.
وزارت ارتباطات هشــت ماه زودتر از مهلت قانونی »پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند« را راه اندازی کرد و تا شهریورماه از مجموع حدود ۱۵۰ دستگاهی که 
خدمات عمومی ملی دارند و مشمول قانون هستند، بیش از ۴۰ دستگاه به پنجره 
ملی متصل شدند و مابقی نیز در تلاش برای انجام تعهد خود در مهلت قانونی بودند 
و از ابتدای پاییز سال گذشته دستگاه و سازمان های زیادی به این پنجره متصل و 

خدمات خود را از این طریق ارائه کردند. 
در همین رابطه به تازگی عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات  و فناوری اطلاعات- با 
انتشار پستی در یک پیام رسان داخلی درباره آخرین وضعیت پنجره ملی خدمات 
دولت هوشــمند اظهار کرد:   یکی از  اقدامات مهم ۲۰ ماه گذشته که حاصل کارِ 
گروهی همه دستگاه ها است،  راه اندازی »پنجره ملیّ خدمات دولت هوشمند« 
است که تاکنون بیش از ۹۵ درصد دستگاه ها متصل و قریب به ۵۰ درصد خدمات 
خودشان را از این طریق ارائه می کنند. وی تأکید کرد: ۱۵ میلیون نفر تا حالا عضو 

شده اند و توصیه میکنم حتما امتحان کنید؛ بسیار کاربردی است.

تامين 30 درصد از نياز كشور در حوزه تجهيزات پزشكی
یک شرکت دانش بنیان موفق شــده با تولید برخی از نیازمندی های تجهیزات 
پزشکی، 3۰ درصد از نیاز بازار کشــور دراین حوزه را تامین کند. مدیرعامل این 
شرکت دانش بنیان درخصوص میزان درصد تامین نیاز کشور درحوزه تجهیزات 
پزشکی گفت: سهم این شرکت از تامین نیاز بازار ایران در حوزه تجهیزات پزشکی 
3۰ درصد است. سید عمران امامی، مدیرعامل شرکت مهندسی سلامت یار حکیم 
)مسیح( درخصوص چشم انداز اهداف این شرکت فناور خاطر نشان کرد: با توجه 
به موقعیت جغرافیایی شرکت مســیح در خاورمیانه، چشم انداز ما حضور برند 
masstecmedical در میان ۱۰ نشان برتر تجهیزات پزشکی در حوزه فناوری 
"کاتترها" و "سوزن های تخصصی" و حیطه زنان و زایمان، گوارش، آنکولوژی و 

جراحی در منطقه است.
به گفته وی، این شرکت در نظر دارد تا با تولید تجهیزات پزشکی داخلی در میان 
۱۰ نشان برتر این تجهیزات در منطقه قرار گیرد. امامی خاطر نشان کرد: از جمله 
مهمترین محصولات و تولیدات داخلی این شرکت دانش بنیان، تولید تجهیزات 

پزشکی در حوزه زنان و زایمان و درمان ناباروری، گوارش و آنکولوژی است.
این فعال فناور یادآور شد: کاتتر IUI، سوزن آسپیراسیون تخمک، ست کاتتر انتقال 
جنین، کورت ساکشن آندومتر، هیسترومتر وقلاب  IUD از جمله تجهیزاتی است 
که این شرکت دانش بنیان در حوزه زنان، زایمان و درمان ناباروری تولید می کند. 
وی همچنین درباره تولید تجهیزات پزشکی در حوزه گوارش افزود: دستگاه کولون 
هیدروتراپی، کیت کولون هیدروتراپی و گارد دهانی آندوسکوپی از جمله تولیدات 
داخلی این شرکت دانش بنیان در حوزه گوارش است. به گفته وی سوزن بیوپسی 
مغز استخوان نیز از جمله محصولات تولیدی شرکت مسیح در حوزه انکولوژی 
است. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان درخصوص میزان درصد تامین نیاز کشور 
درحوزه تجهیزات پزشکی اظهار کرد: تا کنون سهم شرکت مسیح از تامین نیاز 
بازار ایران در حوزه تجهیزات پزشکی 3۰ درصد است. وی با اشاره به اینکه درحال 
حاضر به کشورهای خارجی صادرات نداشته ایم گفت: اخیراً صادرات محصولات 
این شرکت را به برخی از کشورهای آسیایی آغاز کرده و مشتریان بالقوه ای در ویتنام 

و پاکستان برای خرید محصولاتمان اعلام آمادگی کرده اند.
امامی ضمن اشاره به اینکه این شرکت دانش بنیان تولید کننده پیشگام کاتترهای 
زنان و زایمان پیشرفته در خاورمیانه است گفت: شرکت مسیح در نظر دارد تا دامنه 
تولید محصولات و بازار هدف خود را در منطقه گسترش دهد و دراین راستا آمادگی 
خود را جهت همکاری با شرکت های دیگر چه در انتقال فناوری و چه در توسعه 
بازار اعلام می کند. وی در خصوص میزان اشتغالزایی و تعداد کارکنان این شرکت 
دانش بنیان اظهار کرد: با توجه به توسعه فعالیت های این شرکت، سعی در افزایش 
میزان اشتغالزایی داشته ایم و تاکنون 37 نفر به صورت مستقیم با ما همکاری دارند.
این فعال فناور درباره هدف از شکل گیری این شرکت بیان کرد: شرکت مسیح با 
هدف ایجاد الگویی کاربردی و قابل تکرار برای توسعه پایدار از طریق خلق ثروت 
از دانش و همچنین دانش از ثروت تاسیس شــد و در حال حاضر با بهره گیری از 
راهنمایی های پزشکان مطرح و به کارگیری مهندسین خبره این شرکت توانسته 

است درک عمیقی از چالش های پزشکان و رنج بیماران داشته باشد.

پيش بينی صدور 2 ميليون گواهی امضای الكترونيكی 
رئیس مرکز توســعه تجارت الکترونیکی اعلام کرد: پیش بینی می شود در سال 

جاری ۲ میلیون گواهی امضای الکترونیکی صادر شود.
به گزارش مرکز توســعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتــا(، »امین کلاهدوزان« 
در حاشــیه بازدید از غرفه شــرکت فنار در پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی 
صنعت مالی )بورس، بیمه و بانــک( با تاکید بر تقویت زیرســاخت های کلید 
عمومی در بخش میانی و فرهنگ ســازی در ایــن حوزه، اعلام کــرد: یکی از 
پایه های کاری مرکــز تتا، موضوعات مالی و پرداخت بــوده و همچنین تکلیف 
 قانونــی آن در بحــث گواهی امضــای الکترونیکی کــه از وظایــف اصلی آن 

محسوب می شود.
وی افزود: امروز شــاهد آن هســتیم کــه در حوزه های مختلف نظیر ســفته 
الکترونیکی، چــک الکترونیکــی و قراردادهای الکترونیکی و سیســتم های 
تجاری، کم کم شرکت ها در حال اقبال به ســمت الکترونیکی کردن این موارد 
 و فعال ســازی امضای الکترونیکی به عنــوان یکی از ارکان اطمینان بخشــی 

به قراردادها هستند.
کلاهدوزان با اشاره به اینکه این مهم با اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی در 
قالب هشت مرکز میانی ذیل مرکز توسعه تجارت الکترونیکی شکل گرفته، ابراز 
امیدواری کرد در سال جاری با توجه به حضور شرکت های حوزه مالی و بانکی، این 
ظرفیت تقویت شود و توسعه یابد تا ما بتوانیم شاهد آن باشیم که امسال نزدیک به 
دو میلیون گواهی امضای الکترونیکی جدید صادر شود و افراد جدیدی به جمعیت 

و خانواده دارندگان امضای الکترونیکی بپیوندند.

اخبار

کارشناسان و صاحب نظران 
اقتصادی معتقدند که برای 
توسعه و بهبود زیست بوم 
اقتصاد دانش بنیان کشور، 
لازم اســت با ایجاد تقسم 
کار و تنوع در ملاک های دانش بنیانی، نظام ارزیابی 
شــرکت ها اصلاح گردد. یکی از چالش های مهم 
زیســت بوم اقتصاد دانش بنیان در کشور، معیارها 
و ملاک های ارزیابی این شــرکت ها برای اعطای 
حمایت های دانش بنیانی اســت. در حال حاضر، 
پیچیدگی فناوری، ملاک ارزیابی دانش بنیان هاست 
و بسیاری از کارشناسان و فعالان زیست بوم اعتقاد 
دارند که برای حل مسائل روز در صنعت کشور، لازم 
است نظام ارزیابی مناسب تری برای دانش بنیان ها 

داشته باشیم.
در خصــوص لــزوم بازنگــری در نحــوه ارزیابی 
شرکت های دانش بنیان، با ســهراب دل انگیزان، 
گفتگــوو کردیم. وی که دانشــیار گــروه اقتصاد 
دانشگاه رازی است، با اشــاره به این که در ارزیابی 
شرکت های دانش بنیان باید شاخص های متنوعی 
را مدنظر داشــته باشــیم، گفت: همان طور که در 
کشورهای توســعه یافته مجموعه ای از شاخص ها 
شامل رشــد درآمد، ســهم بازار، مالکیت فکری، 
بهره وری کارکنان، نوآوری، شــناخت برند، هزینه 
تحقیق و توسعه و میزان و رشد فروش را در ارزیابی 
دانش بنیان ها مورد توجه قرار می دهند، ما هم باید 

این موارد را مدنظر داشته باشیم. دل انگیزان بهبود 
فضای کســب وکار را ضروری دانست و افزود: لازم 
اســت در کنار استفاده از شــاخص های گوناگون 
برای ارزیابی شــرکت های دانش بنیان، به بررسی 
محیط کســب وکار دانش بنیان ها نیز بپردازیم. در 
حال حاضر، عمدتاً بر اســاس معیارهایی که برای 
شرکت های معمولی مورد استفاده قرار می گیرد، 
شرکت های دانش بنیان را ارزیابی می کنیم که اقدام 

درستی نیست.
این استاد دانشــگاه تأکید کرد: لازم است فضای 
کسب وکار را برای شــرکت های دانش بنیان عوض 
کنیم و بر اســاس مقتضیاتشــان با آن ها برخورد 
کنیم. علاوه بر شــاخص های متنوعــی که برای 
ارزیابی دانش بنیان ها مدنظــر قرار می دهیم، باید 
معیارهای جدیدی را در فضای محیط کسب و کار 
شرکت های دانش بنیان و اقتصاد دانش بنیان دنبال 
کنیم. به طوری که این روش ها سازگاری بیشتری 

با مقتضیات این نوع شرکت ها داشته باشد.
وی در ادامه گفت: لازم اســت بررسی شرکت های 
دانش بنیان و عملکرد آن ها در یک پروسه مستمر 
و دائمی صورت بگیرد. از بررســی های مقطعی و 
لحظه ای باید پرهیز کنیم. هــر چقدر رصد فضای 
کسب و کار و شــرکت های دانش بنیان در فواصل 
زمانی کوتاه تری انجام شود، بهتر است. رصد فضای 
کسب و کار به صورت مســتمر و فرایندی اهمیت 
زیادی دارد و می تواند در بهبود این فضا مؤثر باشد.

دل انگیزان، نظارت و پایش همه جانبه دانش بنیان ها 
را امری لازم دانســت و افزود: بــرای اینکه ارتباط 
مؤثری با شرکت های دانش بنیان داشته باشیم، باید 

در بررسی وضعیت آن ها از تمامی دست اندرکاران 
این حوزه شــامل صاحبان شــرکت ها، نوآوران و 
مدیران بخش مالی و نظارتی بهــره بگیریم. لازم 

است یک بررسی همه جانبه و دقیق داشته باشیم.
وی با تأکید بر تسهیل روند مجوزدهی شرکت های 
دانش بنیــان اظهار کرد: همان طــور که در فضای 
کسب وکارها به سمت تســریع و ساده سازی روند 
مجوزدهی حرکت کردیم، خوب است که مجوزدهی 
دانش بنیان ها را هم تســهیل کنیم. در این ارتباط 
می توانیم صدور مجوز شــرکت های دانش بنیان را 
به پارک های علمی و فناوری و ســتادهای توسعه 
و فنــاوری معاونت بســپاریم و به نوعــی ارزیابی 

مبادی محوری را مدنظر قرار دهیم.
استاد دانشــگاه علوم اقتصادی تقسیم کار ارزیابی 

را مقدمــه ای بــرای دانش بنیان کــردن صنایع 
دانســت و افزود: نقش آفرینی بازیگران مختلف در 
ارزیابی شــرکت ها برای ورود به زیست بوم اقتصاد 
دانش بنیان، نوعی تقسیم کار در اقتصاد دانش بنیان 
است. معاونت علمی و فناوری نیز به عنوان متولی 
اصلی اقتصاد دانش بنیان در کشــور، از این فرصت 
در جهت تمرکز بــر امور شــرکت های بزرگ که 
درآمدهای بالای ۵ میلیارد تومان در ســال دارند، 

خواهد پرداخت.
او در پایان تأکید کرد: مســئله ورود شرکت های 
بزرگ دانش بنیان به صنعت در جهت انجام تحقیق 
و توسعه با این مدیریت جدید نیز تسهیل خواهد شد 
و بدین ترتیب مسئله دانش بنیان شدن اقتصاد ملی 

وارد فاز جدیدی خواهد شد.

بهبود فضای كسب وكار ضروری است

توسعه زیست بوم دانش بنیان با تسهیل مجوزدهی 
News kasbokar@gmail.com

امیرحســین میرآبادی، رئیس مرکــز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری ایــران، از پارک علم و 
فناوری ونزوئلا دیدار کرد و بر افزایش همکاری ها 
برای تأمین تجهیــزات این پــارک تأکید کرد. 
به گــزارش معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیــان ریاســت جمهــوری، رئیس مرکز 
تعاملات بیــن المللی معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری با رئیس 

پارک علم و فناوری sciencia ونزوئلا دیدار کرد 
و قرار شــد این پارک با همکاری محققان ایرانی 

تجهیز شود.
امیرحســین میرآبادی، رئیس مرکــز تعاملات 
بین المللــی علــم و فنــاوری معاونــت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
به منظور نهایی ســازی توافقات صــورت گرفته 
بــا ونزوئلا، پیش از ســفر رئیس جمهــور به آن 

کشــور، از کاراکاس بازدید کرد. طی این ســفر، 
نیز بازدیــدی از پــارک علم و فنــاوری ونزوئلا 
 که برگرفتــه از پــارک فناوری پردیس اســت 

صورت گرفت.
همچنین طی این دیدار، میرآبادی به لزوم توسعه 
همکاری دوجانبه ایرن و ونزوئلا تاکید کرد و گفت: 
آمادگی داریم که این پارک فناوری را با تجهیزات 

ایران ساخت تجهیزات کنیم.

رئیس مرکز تعاملات بین المللــی علم و فناوری 
معاونت علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری همچنین به همــکاری برای 
آموزش نیروهای متخصص پارک ونزوئلا و آمادگی 
بر تأسیس  یک شرکت و مرکز تحقیقات مشترکی 
با ونزوئلا و پارک فناوری پردیس برای برنامه های 
مشــترک و انتقال تجربیات خود به این کشــور 

تأکید کرد.

وزیر ارتباطات خبــر داد که تا پایان ســال همه 
روســتاهای بــالای ۲۰ خانــوار به شــبکه ملی 
اطلاعات متصل می شــوند. عیســی زارع پور در 
حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار کــرد: تــا پایان ســال همه روســتاهای 

 بــالای ۲۰ خانــوار به شــبکه ملــی اطلاعات 
متصل می شوند.

وی افزود: یکی از مهمترین امور در محیط زیست 
در دنیا هوشمندشدن و الکترونیک شدن خدمات 
است که منجر به کاهش سفرهای درون شهری و 

برون شهری می شــود. پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند ســال گذشــته راه اندازی شد و بیش از 
۹۵ درصد دستگاه ها متصل هستند و ۵۰ درصد 

خدمات شان را از این طریق ارائه می دهند.
وزیر ارتباطات یادآور شد: امسال هدف گذاری این 

اســت که ۱۰۰ درصد خدمات از این طریق ارائه 
شود و ۲۰ درصد خدمات دولت هم هوشمند شود. 
این قطعاً غیر از مزایایی مثل حذف امضای طلایی 
و حفظ کرامت مردم، کاهش سفرهای غیرضروری 

مردم را در بر دارد.

ســخنگوی ســازمان فضایــی ایران گفــت: بر 
مبنای اعلام نیــاز پنجره مدیریــت واحد زمین 
به داده های ایــن ماهواره، تفاهمنامــه ای میان 
سازمان فضایی ایران و سازمان فناوری اطلاعات 
تهیه و به امضای رؤســای هر دو ســازمان رسید 
 تا اســتفاده از ایــن داده ها، بصــورت نظام مند 

انجام شود
»حســین دلیریان«، مشــاور رئیس و سخنگوی 
سازمان فضایی ایران، در گفتگویی با اشاره به پایان 
یافتن مراحل تثبیت ماهواره خیام در زمستان سال 
گذشته، گفت: ماهواره خیام یک ماهواره سنجشی 
با دقت تصویربرداری یک متر بوده و هم اکنون چند 

ماه است که با پایان یافتن مراحل کالیبراسیون، 
طبق یک برنامه ریزی مشــخص درحــال تهیه 
تصاویر از ارتفاع ۵۰۰ کیلومتری زمین و ارسال آن 

به ایستگاه های زمینی داخل کشور است.
وی افزود: یکی از برنامه هایی که سازمان فضایی 
ایران برای این ماهواره در نظر گرفته، اســتفاده 
از تصاویر و داده های خیــام در قالب های مختلف 
جهت رفع مشکلات مردم است که بر این اساس 
و بر مبنای اعلام نیاز پنجره مدیریت واحد زمین 
به داده های ایــن ماهواره، تفاهمنامــه ای میان 
سازمان فضایی ایران و سازمان فناوری اطلاعات 
تهیه و به امضای رؤســای هر دو سازمان رسید تا 

اســتفاده از این داده ها، بصورت نظام مند انجام 
شود. ســخنگوی ســازمان فضایی ایران تصریح 
کرد: براســاس این تفاهمنامه، ســازمان فضایی 
ایران تامین تصاویر ماهــواره ای دقیق مورد نیاز 
پنجره مدیریت واحد زمین را با محوریت استفاده 
از تصاویــر ماهواره خیام را برعهــده گرفته و این 
تصاویر را در اختیار سازمان فناوری اطلاعات قرار 

خواهد داد.
دلیریان ادامــه داد: بر طبق ایــن تفاهمنامه که 
مقدمات اجرای بندهای اجرایی آن آغاز شــده، 
بزودی اولین دســته از تصاویر ماهــواره خیام در 
اختیار سازمان فناوری اطلاعات قرار خواهد گرفت 

و این ســازمان تصاویر را در اختیار دستگاه های 
مسئول در پنجره مدیریت واحد زمین قرار خواهد 

داد.
وی با بیــان اینکه یکی از مهمتریــن کاربردهای 
تصاویر ماهــواره خیام در پنجــره مدیریت واحد 
زمین، اســتفاده از تصاویــر در پرونده های زمین 
خواری و رصد تغییرات اراضی خواهد بود، خاطر 
نشان کرد: اضافه شدن سازمان فضایی و داده های 
دقیق ماهواره  خیام به پنجره مدیریت واحد زمین، 
به ســازمان های متولی و همچنین به تســریع 
 در رســیدگی به پرونده های مردم بســیار کمک 

خواهد کرد.

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با اشاره به انتشار 
ســالانه دو بار فراخــوان جذب اعضــای هیات  
علمی گفت: فراخوان اولیــن دوره جذب اعضای 
 هیــات  علمی در ســال ۱۴۰۲ بــه  زودی  اعلام 

خواهد شد. 
بســیاری از دانش آموختــگان مقطــع دکتری 
رشــته های مختلــف علاقمنــد بــه جــذب 
به عنوان اســتاد دانشــگاه هســتند. دانشگاه ها 
و موسســات آمــوزش عالــی نیــز بــا افزایش 
ظرفیت ها، تاسیس رشــته های جدید همچنین 
بازنشســتگی اعضای هیــات  علمــی قبلی، هر 
ساله برای تکمیل اســتادان خود از طریق مرکز 
 جذب اعضــای هیــات  علمی فراخــوان جذب

 را اعلام می کنند.
جذب اعضــای هیات علمی معمولا در ســال دو 
بار )اردیهشــت یا خرداد و آذر یا دی( با فراخوان 
از ســوی مرکــز جذب اعضــای هیــات علمی 
وزارت علوم انجام می شــود. این فراخوان ســال 
گذشــته نیز از اردیبهشــت به تیر موکول و یک 
دوره نیــز در دی ماه اعلام شــد. هیــأت عالی 
جذب، مســئول نظارت بر عملکــرد هیأت های 

مرکزی جــذب و هیات های اجرایــی جذب در 
دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالــی بوده و مرجع 
رســیدگی بــه شــکایات دریافتــی از عملکرد 
هیات های اجرایی در زمینــه تخلفات، تندروی، 
 مســامحه کاری و اعمال تبعیض در بررســی پ

رونده ها است.
رییــس مرکــز جــذب وزارت علــوم پیشــتر 
درباره ســهمیه جــذب اعضای هیــات  علمی 
در دو فراخــوان جذب اعضــای هیات علمی در 
ســال جاری گفته بود: اگر ســهمیه های جذب 
مانند ســال قبــل باشــد، در مجمــوع طی دو 
 فراخوان ۲ تــا ۲ هزار و ۵۰۰ نفر امســال جذب 

خواهند شد. 
محمد خلج امیرحســینی اخیرا در گفت وگویی 
درباره زمان ثبت نام فراخوان جذب اعضای هیأت 
علمی وزارت علوم در اردیبهشت ۱۴۰۲ نیز اعلام 
 کرد: فراخوان اردیبهشــت با کمی تاخیر، اعلام 

خواهد شد.
حالا وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در گفت وگو 
با خبرنگار گروه علم و آمــوزش ایرنا در مورد این 
تعویق و اعلام زمان فراخوان جذب اعضای هیات 

علمی گفت: ما ســالی دو بار فراخوان را اعلام و 
اعضای هیات علمی را جذب می کنیم. محمدعلی 
زلفی گل در مورد زمان اعلام فراخوان اول امسال 
نیز اظهار داشت: فراخوان این دوره به زودی اعلام 

خواهد شد.
مرکز جذب اعضــای هیات علمــی وزارت علوم 
وظیفه اعلام فراخوان و اجرای روند جذب اعضای 

هیات علمی را برعهده دارد. 
این مرکز همچنین ســاماندهی و تسریع انجام 
امور مرتبط با اعضای هیات علمی )نیاز ســنجی، 
جذب، بکار گیری با انجام فراخوان(، برنامه ریزی 
و هماهنگی لازم جهت آموزش هــای مورد نیاز 
توانمند ســازی اعضــای هیات علمــی، پایش و 
ارزشیابی مســتمر عملکرد اعضای هیات علمی 
و انجام امور کارشناســی مرتبط با ترفیع، ارتقای 
تغییر وضعیت کلیه اعضای هیات علمی و انعقاد 
قرداد )با اعضای هیات پیمانی(، بررســی سوابق 
آموزشی حرفه ای و ارزشیابی مدارک متقاضیان 
عضویت هیات علمی، انجام امور اداری متقاضیان 
گذراندن طرح و تعهدات و ســربازی در دانشگاه 
به عنوان عضــو هیات علمی، کارشناســی امور 

حق التدریس اســاتید مدعو و ســایر مدرسان، 
دعوت از اســاتید مدعو، کارشناسی و انجام امور 
اجرایی تعیین اساتید نمونه براساس آیین نامه های 
مربوطه، کارشناســی و انجام امور بورسیه های 
داخل و خارج دانشگاه، کارشناسی و انجام سایر 
مکاتبات اعضای هیات علمی بــا مجاری ذیربط 
)وزارت متبوع، مدیران دانشــگاه و دانشکده ها، 
هیات اجرایی جذب، هیات ممیزی و غیره(، انجام 
امــور اداری مربوط به ترفیــع، تبدیل وضعیت و 
ارتقای اعضای هیات علمی، انجــام امور مربوط 
به اعضــای هیات هــای ممتحنه و ارزشــیابی 
 و بوردهــای تخصصــی علــوم پایــه و بالینی ر

ا انجام می دهد.
هیأت عالی جــذب در شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی نیز مسئول نظارت بر عملکرد هیأت های 
مرکزی جــذب و هیأت های اجرایــی جذب در 
دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالــی بوده و مرجع 
رســیدگی بــه شــکایات دریافتــی از عملکرد 
هیأت های اجرایی در زمینــه تخلفات، تندروی، 
 مســامحه کاری و اعمــال تبعیض در بررســی 

پرونده ها است.

تجهیز پارک علم و فناوری ونزوئلا با فناوری های ایرانی

اتصال روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه ملی اطلاعات

تفاهمنامه بکارگیری تصاویر ماهواره خیام در پنجره مدیریت واحد زمین

وزير علوم:

فراخوان جذب اعضای هیات  علمی به  زودی اعلام می شود


